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L E T O Š N J I  O B Č N I  Z B O R  
SINDIKALNE PODRUŽNICE

Občnemu zboru sindikalne podružnice, ki 
je bil 3. marca 1.1 je od 170 povabljenih pri
sostvovalo 149 delegatov, razen njih pa še 
gostje: predsednik Republiškega odbora sindi
kata kovinarjev, tovariš Marjan Rožič, pred
sednik Okrajnega sindikalnega sveta, tovariš 
Andrej Verbič in predsednik Občinskega sin
dikalnega sveta, tovariš Jože Benčič.

Po pozdravnih besedah predsednika sindikalne 
podružnice, tovariša Pavla Rinka in izvolitvi de
lovnega predsedstva, sta tovariša Roman Vitez in 
Beno Dežman v počastitev Dneva žena prečitala 
odlomek iz Cankarjeve »Desetice« in iz »Vsi moji 
sinovi«, nato pa je občni zbor pozdravila delegacija

delovanje podružnice je bilo kot vselej razdeljeno 
na posamezne komisije, ki so skušale poverjene 
naloge kar najbolje izpolnjevati, kar je pokazalo 
tudi samo letno poročilo, dopolnila pa pozneje tudi 
razprava, v katero so prisotni delegati bogato po
segali in s tem pospešili sprejetje nekaterih po
membnih sklepov, ki naj tudi usmerjajo prihodnje 
delo sindikalne podružnice v naši tovarni.

Z ustanovitvijo novega sindikalnega poodbora 
v oddelku selenskih usmernikov in štirih podod
borov pri predstavništvih »Iskre« v drugih repub
likah, je v okviru sindikalne podružnice delovalo 
skupno 22 pododborov, s čimer se je sindikalna 
organizacija dokaj okrepila, njeno delovanje po 
sprejetem programu in po devetih stalnih komi
sijah pa je potekalo uspešno. Marsikdaj so posa-

Tajnik sindikalne podružnice, 
tov. Leopold M rak podaja 
poročilo o delu sindikalne 

organizacije v minulem letu

Foto: Edo Primožič

pionirjev z osemletke »France Prešeren«, nad ka
terimi ijiia delovni kolektiv »Iskre« patronat. De
lovnemu predsedstvu so pionirji izročili šopek 
nageljnov in se ob tej priložnosti zahvalili kolektivu 
za vso pomoč in razumevanje.

Letno poročilo o delu Izvršnega odbora sindi
kalne podružnice so po posameznih dejanostih po
družnice podali predsednik, tovariš Rink, tajnik, 
tovariš Polde Mrak in blagajnik podružnice, tovari
šica Ivica Čadež. Na splošno je bilo iz tega poročila 
razbrati, da je sindikalna organizacija »Iskre« v 
pretekli mandatni dobi delovala dokaj uspešno, da 
pa so v nekaterih pogledih med letom tudi bile do
ločene pomanjkljivosti, katerim se bo podružnica 
v letošnjem letu skušala povsem izogniti. Celotno

mezne komisije naletele na določene težave, vendar 
so jih skušale s pomočjo izvršnega odbora podruž
nice premostiti tako, da je bilo pravzaprav najbolj 
problematično pobiranje članarine in pa tudi od
merjanje realnega članskega prispevka, glede na 
osebne in kolektivne premije. Temu vprašanju bo 
morala sindikalna podružnica tudi letos posvetiti 
vso pozornost, da bodo odpadle vse nepotrebne te
žave in nevšečnosti.

Glede dotoka novih delavcev in delavk se je 
pokazalo, da ni več primerno individualno, posa
mično sprejemanje novih članov v sindikalno 
organizacijo, pač pa bi bilo umestno organizirati 
skupinske sprejeme in nove člane sprejemati s pri
mernim ceremonialom. Zadovoljivo je bilo nadalje



tudi sodelovanje naše sindikalne podružnice z ob
činskim sindikalnim svetom, z Republiškim odbo
rom sindikata kovinarjev Slovenije, kakor tudi š 
sindikalnimi podružnicami sorodnih delovnih ko
lektivov v Sloveniji in nekaterih drugih republikah.

Vodstvo sindikalne podružnice je pozorno in za
vestno spremljalo proizvodne napore celotnega de
lovnega kolektiva in članstvu skušalo pravilno 
pojasnjevati vse potrebe in nove ukrepe, ki naj bi 
koristili gospodarski dejavnosti podjetja in izbolj
šanju življenjskih pogojev članstva organizacije.

na račun sodobnejše strojne opreme, z odkrivanjem 
še preostalih rezerv in povečanjem storilnosti dela, 
poslal na tržišče za 10 milijard svojih izdelkov.

V delavskem upravljanju, ki v naši tovarni te
melji na trdnih in zdravih osnovah, kar je tudi eno 
izmed zanesljivih jamstev za nadaljnjo rast tovarne 
in njen perspektivni razVoj, se je v desetih letih 
delavskega upravljanja zvrstilo 440 članov kolek
tiva. V veliki meri lahko rečemo, je s problematiko 
upravljanja, gospodarjenja, ekonomiko in s per
spektivo podjetja v naslednjih letih, seznanjen do-

Pionirska delegacija 
z osemletke »France Prešeren« 
pozdravlja občni zbor

Foto: Edo Primožič

Eno težkih vprašanj je bilo v preteklem letu, 
oziroma je še zdaj dokaj resno, vprašanje zaposlo
vanja nove delovne sile, na eni strani glede na 
obstoječe predpise in na drugi strani glede nara
ščajočih potreb v proizvodnji in montaži naših 
izdelkov, po katerih postajajo potrebe na tržiščih 
vsak dan večje. Prav omejitve pri zaposlovanju 
nove delovne sile,, so povzročile porast števila 
nadur, čeprav jih je vodstvo podjetja dovoljevalo 
v primerih najnujnejših potreb.

Čeprav je med letom naraslo število izostankov, 
čemur bi sindikalna podružnica v prihodnje tudi 
morala posvetiti del svoje pozornosti, pa je delovni 
kolektiv pravilno razumel potrebe tržišča in s tem, 
izkoriščajoč obstoječe notranje rezerve in na račun 
novih, modernejših strojev, precej povečal storilnost 
dela. — To je bil njegov najpomembnejši delež k 
uspešnemu izpolnjevanju povečanega proizvodnega 
načrta. Sindikalna podružnica je ob tem dobro 
odigrala svojo vlogo, saj je članstvu temeljito in 
sproti tolmačila vse periodične obračune, kar je 
hkrati koristilo tudi organom delavskega upravlja
nja v podjetju, saj so bili pri svojem delu dodobra 
seznanjeni z mnenji članov kolektiva in njihovimi 
pogledi na vsa pomembnejša dogajanja v tovarni. 
S takim delovanjem bo moral Izvršni odbor sindi
kalne podružnice nadaljevati tudi v prihodnje, zlasti 
še, ko je kolektiv za letos sprejel obveznost, da bo

bršen del delovnega kolektiva »Iskre-«, ki si zato ob 
poznavanju svoje soodgovornosti do uspehov pod
jetja tembolj nesebično prizadeva čim bolje izpol
njevati proizvodne naloge, zavedajoč se hkrati, da 
z ekonomsko rastjo podjetja raste tudi osebni živ
ljenjski standard vsakega posameznega proiz
vajalca.

Sindikalna podružnica si je V preteklem letu 
prizadevala vplivati na izdelavo novih tarifnih pra
vilnikov, ki naj bi . čisti dohodek delavcev postavili 
na ekonomsko osnovo. Do tega je dejansko tudi 
prišlo. Odpravljene so bile obračunske plače, doho
dek delavca pa je zdaj odvisen od njegove storil
nosti in prizadevanja ter od skupnega uspeha pod
jetja. Tak pa je zdaj tudi način nagrajevanja, urejen 
s pravilnikom o premijah, nagradah in s pravil
nikom o normah. Ob tem je bilo v poročilu tudi 
nakazano, da bo treba temu vprašanju vendarle 
posvetiti nadaljnjo pozornost, kajti pokazalo se je, 
da vsklajenost zaslužkov le še ni V polni meri ure
jena. Tudi pri vsklajevanju norm bodo še potrebne 
določene korekture, prav tako pa bo še naprej 
treba uvajati nagrajevanje po učinku dela povsod 
tam, kjer za to obstajajo pogoji in je delovni učinek 
zares možno ocenjevati z oprijemljivimi merili.

Nadalje je bila bogata v sindikalni podružnici 
v minulem obdobju tudi skrb za delovnega človeka, 
zlasti pa še za zaposlene žene in invalidne osebe,



ki jih je v našem kolektivu zaposlenih na različnih 
delovnih mestih blizu 400. S tem v zvezi je imela 
komisija za zdravstveno preventivno službo, leto
vanja in druga vprašanja skrbi za delovnega člo
veka, polne roke dela, katerega je skušala tudi kar 
najbolj učinkovito opravljati.

Vsakemu članu delovnega kolektiva so bile dane 
široke možnosti za nadaljnje strokovno in splošno 
izobraževanje. Za to so bila na razpolago zadostna 
finančna sredstva in tehnična sredstva in tudi' vse 
praktične možnosti, česar so se člani kolektiva tudi 
v precejšnji meri posluževali. To je še posebej po
membno zato, ker ima »Iskra« najidealnejše pogoje 
za svoj nadaljnji razvoj in razcvit v tovarno, ki bo 
v nekaj letih pomenila eno največjih in najmoč
nejših gospodarskih enot v državi.

Posebno skrb je sindikalna podružnica posvečala 
dvigu kulturne ravni članstva, pri čemer mu je 
omogočila obisk opernih in dramskih predstav, or
ganizirala pa je tudi interno kulturno delovanje, 
ki v dosedanjem delu ni bilo brez vidnih uspehov. 
Številni izleti in ekskurzije delovnega kolektiva po 
raznih krajih ožje domovine, je bila prav tako ko
ristna oblika delovanja sindikalne podružnice, ki 
lahko v tem pogledu z zadovoljstvom gleda na svoje 
delovanje v lanskem letu.

Po poročilu o delu podružnice v letu 1959 se je 
razvila živahna razprava o vseh panogah dejavnosti 
sindikata v »Iskri«. V njej ni manjkalo samokritič
nih ugotovitev o pomanjkljivostih, ki jih je bilo 
opaziti pri delu med letom, prav tako pa tudi ni 
manjkalo koristnih predlogov, kako naj bi delo v 
novi mandatni dobi izboljšali.

V razpravi so delegati obdelali vprašanje nove 
organizacijske strukture sindikalne organizacije 
glede na ustanavljanje novih obratov »Iskre«, pro
izvodni in gospodarski načrt podjetja, vprašanje 
stanovanj, dela Društva inženirjev in tehnikov v 
»Iskri«, problem nagrajevanja, o skrbi za delovnega 
človeka in drugem.

Zaradi aktualnosti k sestavku o letošnjem 
občnem zboru naše sindikalne podružnice končno 
objavljamo še razpravo v uvodu naštetih gostov na 
občnem zboru.

-Jan-

Novi Izvršni odbor 
sindikalne podružnice

Adolf Ažman, Franc Bašelj, Rado Benedik, 
Franc Brezar, Franc Colja, Franc Cotič, Ivica Čadež, 
Beno Dežman, Vinko Dolžan, Janez Glač, Franc 
Kejžar, Viktor Košir, Vinko Majcen, Vlado Matelič, 
Leopold Mrak, Marta Napokoj, Stojan Oblak, Šte
fan Pernar, Miha Podgoršek, Pavel Rink, Štefan 
Simonovič.

Nadzorni odbor:
Tone Bajželj, Miro Gogala, Ivan Pipan, Adolf 

Praček, Miro Rojc.

Beseda tovariša Silva Hrasta,
glavnega direktorja

Kadar govorimo o perspektivnem razvoju 
»Iskre«, imamo pred seboj številke, o katerih pogo
stokrat razpravljamo. Te številke so naš kažipot, 
v katero smer moramo iti in niso določene niti po 
količinah, niti po proizvodnem programu. Ni tako 
pametnega človeka, da bi lahko po programu ugo
tovil, kakšne izdelke bomo potrebovali čez deset 
let. Tehnika se je v zadnjih desetih letih zelo hitro 
razvila in se bo v prihodnjih desetih letih še hitreje 
razvijala. Zdaj programirati količine, bi bilo najbrž 
malce zgrešeno. Kadar se pogovarjamo o novih 
obratih, o vlogi bruto produkta, opremi itd., želimo, 
da bi bili ti obrati kar najbolj elastični. Na drugi 
strani pa tehnika zahteva, da bi se moralo tam 
racionalno proizvajati. Tr se išče najugodnejšo 
pot,- zato pride do različnih gledanj, ki v kolektivu 
ne smejo biti sporna. Ko smo si postavljali naš per
spektivni program, so številni zmajevali z glavami, 
češ, da tega ne bomo uspeli uresničiti. Ce bi vzeli 
računske podatke, bi morda mislili, da tega res ne 
bomo zmogli, Ce pa pogledamo, kaj vse vpliva na 
bruto produkt, vidimo, da je to kapitalna struktura 
in kadrovska zasedba. Cim bolj je to uravnovešeno, 
tem več v takem podjetju lahko naredijo. Ce bi na 
primer tak kvalifikacijski sestav, ki danes obstaja 
v »Iskri«, z enakimi proizvajalnimi sredstva posta
vili nekje drugje, ali pa vse ljudi, ki jih imamo zdaj, 
zamenjali z ljudmi enakih strokovnih kvalifikacij — 
ali bi tak čisto nov kolektiv, ki ima vse lastnosti 
posameznikov dosegel enak bruto produkt? Tak ko
lektiv bi se moral na novo uvajati, ne po proizvod
ni in organizacijskih problemih, pač pa po med
sebojnih odnosih. Tak kolektiv veže tisoč niti, ki 
niso nikjer definirane, ki pa obstajajo, in to od 
osebnih poznanstev in zaupanja pa do odnosov med 
nadrejenimi in podrejenimi. Obstaja torej element, 
ki Sa ni moč izračunati in ki ga lahko imenujemo 
kot ljudski faktor, ki pa skriva veliko možnosti za 
nadaljnji razvoj v vsakem podjetju. Ko formiramo 
nove obrate, je naša osnovna nologa, da razen 
osnovnih sredstev in kadrovskega sestava prene
semo v te obrate še vse tiste odnose, ker bomo samo 
s tem zajamčili, da bodo ti obrati zaživeli v taki 
obliki, kakršno si želimo. Nismo samo proizvajalci 
dobrin za trg,, temveč skozi razvoj proizvajalnih sil 
spreminjamo tudi družbene odnose. Naša politična 
naloga je, da take proizvajalne odnose prenašamo 
na druga področja, kjer bomo te obrate ustanavljali.

V letu 1956, ko smo si »Iskro« zamišljali takšno, 
kakršna je bila, brez velikih načrtov in ambicij, so 
naši kadri prišli v položaj, da so izgubili perspek
tivo. Iskrin kolektiv je mlad in ljudje, ki delajo na 
raznih delovnih mestih, niso videli perspektive za 
svoj osebni razvoj. Vsi, ki poznajo naše osebne 
želje, vidijo, da se odpirajo fantastične možnosti za 
nadaljnji razvoj vsakega posameznika v »Iskri«. Tu 
naletimo na probleme, katerih morda doslej nismo 
postavljali dovolj ostro v ospredje. Govorim o iz



obraževanju naših zavestnih ljudi, ki gradijo socia
lizem, da se strokovno izobražujejo. Tu so poten- 
cionalne rezerve za kadre, ki naj bi zasedli vodilna 
delovna mesta v »Iskri«. Strokovnjake, ki so eno
stransko orientirani in za nas dragoceni, če jim 
hočemo zaupati odgovornejša mesta, moramo po
litično izobraževati, ker ne moremo mimo dejstva, 
da postajajo mojstri, preddelavci in drugi perso
nalni starešine v najširšem pomenu besede in je 
njihova naloga, vzgajati kadre v tisto dejavnost, ki 
je naši družbi potrebna. Če bo sindikat uspel rešiti 
v tem obdobju samo to, bo odigral tako veliko 
vlogo, da lahko jamčimo tudi za izpolnitev vseh 
naših načrtov. Ne dajejo celotnega uspeha samo 
osnovna sredstva in tehnika. Celotna industrija in 
znanost je vedno limitirana s kadri, s katerimi raz
polagata. Čim več kadrov bomo usposobili, tem hi
treje se bomo razvijali. Polagam sindikalni organi
zaciji »Iskre« močno na srce, naj si to vzame kot 
eno najvažnejših nalog v svojem prihodnjem deiu.

Izvajanja tov. Marjana Rožiča,
predsednika republiškega odbora 

sindikata kovinarjev LRS

Delo sindikalne organizacije v vaši tovarni se je 
v pretekli mandatni dobi v glavnem odvijalo v 
okviru osrednjih nalog naših sindikatov. V razpravi 
so bili odprti nekateri problemi, ki kažejo na to, 
da se v vaši tovarni na področju nagrajevanja še 
naprej in sistematično dela. Tu ne gre za zagoto
vitev večjih osebnih: prejemkov, ampak za stimu
lativno nagrajevanje po» delovnem učinku vpliva 
na dvig storilnosti in s tem Se dviga osebni doho
dek zaposlenih. Hkrati pa se tudi napori in pri
spevek vsakega posameznika v skupna sredstva 
kolektiva veča. S tem se veča zanimanje slehernega 
proizvajalca, kako se ustvarjena sredstva v okviru 
kolektiva realizirajo. V zvezi s tem nastopajo raz
lični problemi, ki jih morajo vse organizacije videti 
in zasledovati. Ne gre za to, da bi se spuščali v teh
nično operativne analize, pač pa za to, da bi še bolj 
tehnično in strokovno izpopolnili sistem nagraje
vanja po delovnem učinku, ki zahteva bolj teme
ljite politične in družbene analize, da ne izgubimo 
posluha za to, kar se pri tem dogaja. Na nekaterih 
ppdročjih delavsko upravljanje skladno z razvojem 
nagrajevanja ni doseglo takih kvalitetnih rezul
tatov. Sistem nagrajevanja V posameznem kolek
tivu se je razvijal in oblikoval mimo organov 
upravljanja, v krogu strokovnjakov in akcije v 
zvezi s tem niso bile politično toliko pripravljene, 
da bi delavski svet in kolektiv take stvari sprejela. 
Imamo dobre sisteme, ki ne morejo realno zaživeti, 
ker s politične strani niso bili pripravljeni, kot bi 
bilo to potrebno. Pri tem se pojavlja vprašanje, 
kako naj se delavsko upravljanje pri nas razvija. 
Nekateri menijo, da je višja stopnja delavskega 
upravljanja v tem, da se to povezuje na višji ravni,

mi pa menimo, da je osnovni politični koncept na
daljnjega razvoja v tem, da delavsko upravljanje 
približujemo neposredno proizvajalcu, da bo od
ločanje čim bliže delavcu. Menim, da bodo orienta
cije, ki jih je postavil vaš sindikat, da se okonomski 
položaj kar najbolj približa delavcu, tako da on ne 
bo videl samo sebe, pač pa nam bo le zaokrožena 
celota dala večje rezultate.

Problem nagrajevanja po učinku postavlja v 
ospredje strokovno izobraževanje in koncepti v vaši 
tovarni so na tej liniji, ki jih poraja praksa, Danes 
delavec ne teži več za tem, da bi si pridobil neko 
formalno kvalifikacijo, temveč za tem, da bi si pri
dobil tako znanje, ki bi mu omogočilo večjo sto
rilnost, s tem pa tudi večji zaslužek..

Koncept strokovnega izobraževanja pa je treba 
prilagoditi potrebam proizvodnje in moramo obrt
niške koncepte strokovnega izobraževanja ovreči. 
V družbenem planu govorimo o potrebi uvajanja 
avtomatizacije, imamo pa star obrtniški sistem iz
obraževanja kadrov. Pri tem nekateri mislijo, da 
moramo postaviti zdaj neke nove temelje strokov
nega izobraževanja. V proizvodnji smo za temeljito 
specializacijo, ker jo sam proizvodni proces zahteva. 
Kar pa zadeva splošno izobraževanje, smo za naj
širšo vzgojo delavca, da bo lahko kot upravljalec 
sodeloval na vseh področjih družbenega življenja. 
O tej splošni izobrazbi pa naj ne bi odločal nekak 
šolski program na starih konceptih, pač pa delavec 
sam po svojem zanimanju, mi pa mu z različnimi 
inštrukcijami v okviru tovarne pomagamo, da bo 
tako izobrazbo dobil. V takih pogojih je vloga sin
dikata izredno pomembna. Orientacija, ki ste jo pri 
Vas začeli, je pametna in jo je treba še naprej raz
vijati. Izvršni odbor pa naj mogoče kdaj tudi bolj 
odločno in načelno postavi zahtevo do posameznih 
vprašanj v tovarni.

Misli tov. Andreja Verbiča,
predsednika OS S Kranj

Rad bi načel nekatera vprašanja, ki zadevajo 
konkretno »Iskro«. Pogostokrat je slišati, da je 
»Iskra« ponosen kolektiv, da je kolektiv, ki na ostale 
gleda nekako zviška, kot da je v Kranju nekaj po
sebnega, ali da je celo nekaj posebnega v našem 
okraju. Menim, da je ta kolektiv ponosen na re
zultate, na tako perspektivo, ki jo imate in na 
koncept svojega dela, o katerem dandanes razprav
ljamo. Tako ponos ni samo vprašanje »Iskre« in 
sodim, da bi tak koncept za svoje prihodnje delo 
morali imeti vsi naši kolektivi. Primerjava »Iskre« 
z ostalo industrijo v Kranju samo potrjuje mojo 
trditev in ste lahko ponosni tudi glede na rezultate 
v primerjavi ,z uspehi drugih kolektivov'. Pri vas 
se je število zaposlenih od leta 1957 do leta 1959 
dvignilo za 14 %, v okrajnem merilu v celotni indu
striji pa za 7%. Celotni dohodek se je dvignil pri 
vas za 134%, v okrajnem merilu za 115 %, pro
izvodnja na zaposlenega v »Iskri« za 17 %, v okraju



za 8 %, osebni dohodki pri vas za 37 %, v celotnem 
okraju pa za 27 %. Plače so rezultati gornjih poka
zateljev. Tako mentaliteto, tako perspektivo in tak 
koncept, ki so pri vas, ki zelo uspešno zamenjujejo 
vse Stare koncepte, bi morali imeti na Gorenjskem 
vsi kolektivi, če hočemo priti kam naprej. -Če bi 
vaš ponos bil na nekem samozadovoljstvu, bi bilo 
napak. Vsak ponos nad svojim delom, ko gledaš 
svoje rezultate in ugotavljaš napake in iz njih po
stavljaš perspektivo za naprej, je za kolektiv pozi
tiven in je pravilno, če je tak kolektiv zadovoljen, 
kadar podaja rezultate svojega dela. S tega gledišča 
torej to ni samo stvar vašega dela in kolektiva, 
temveč ima precej širši pomen, ker morajo vaši kon
cepti prodreti v vse naše tovarne. Zato je na Vas 
samih tem večja odgovornost, ker je od tega od
visno, kako bomo s takimi stališči prodrli v ostali 
naši industriji. Rezultati, ki jih dosegate in podatki, 
ki jih navajate, vam dajejo jasno perspektivo, pa 
tudi perspektivo vašemu delavcu po boljšem za
služku in višjem standardu, kar je osnovno gonilo 
vsega našega dela. S tem moramo priti v vseh ko
lektivih na to, da bo prav tako uspeh in razvoj 
podjetja gonilo in zaslužek delavcev odvisen od 
tega. Res je, da imamo tu nekatere težave glede 
zaslužkov, predvsem v tekstilni industriji. Tekstilna 
industrija je imela v predvojnem stanju bolj izpo
polnjeno organizacijo, zato jim je nadaljnji dvig 
produktivnosti otežkočen. Seveda pa s tem tovari
šem v drugih tovarnah ni rečeno, da nimajo rezerv 
in možnosti za hitrejši razvoj teh podjetij in povi
šanje zaslužkov pri njih zaposlenih. Ta problem, ki 
bo nastajal v okviru komune, boste večkrat sreča
vali na raznih konferencah in menim, da je tu vaša 
naloga, da se oborožite s številkami in na osnovi 
številk ostalim dokazujete, na kakšen način so vaši 
zaslužki višji in kakšne perspektive se lahko od
pirajo tudi drugim, če gredo po poti, ki ste jo 
ubrali vi.

Lani smo se lotili zelo neprijetnega ukrepa, da 
smo administrativno prepovedali zaposlovanje nove 
delovne sile. Že tedaj smo vedeli, da nikakršen 
administrativni ukrep pri- našem razvoju in druž
benem upravljanju, kjer kolektivi sami odločajo o 
številu zaposlenih novih oseb, ne vzdrži v praksi 
nobene kritike, ker s takimi administrativnimi 
ukrepi navadno samo oviramo in zadržujemo samo
stojnost kolektiva, da o teh rečeh ne razpravlja. 
Drugo, pa je, da kolektivom po politični plati pri
kazujemo, kakšne posledice lahko ima pretirano 
zaposlovanje za sam kolektiv in za standard vseh 
prebivalcev neke občine. Menim, da se nekih admi
nistrativnih ukrepov pri zaposlovanju nove delovne 
sile ne bomo smeli več posluževati, niti ti ukrepi 
ne bodo prišli v poštev. Zdi se mi, da s tem tudi 
odpade na kolektiv še tem večja odgovornost pri 
zaposlovanju novega kadra. Bilo bi nepravilno, če 
bi sestavili samo načrt, kakšna naj bo produkcija 
m hkrati ne bi pomislili na to,- kakšne probleme 
bomo s tem sprožili v samem kolektivu, če bomo 
zaposlili preveč nove delovne sile. Vzporedno s pla
nom proizvodnje je treba dati ljudem tudi jasno

perspektivo, kako bomo reševali standard kolektiva, 
stanovanj za delavce itd. To je med seboj tesno 
povezano, ker bi se pozneje kolektiv utegnil znajti v 
kaj neprijetnem položaju, ko bo nastalo nerazpo- 
loženje zaposlenih, kar vse pa bo tudi škodljivo 
vplivalo na proizvodnjo. Ko boste reševali vpraša^ 
nje delovne sile, morate hkrati s tem tudi reševati 
vprašanje življenjskih pogojev delavcev, pa tudi 
to, kakšen vpliv bo to imelo v Kranju, na šole in v

POZDRAV
PIONIRJEV
ODREDA
»FRANCE
PREŠEREN«

Občni zbor naše sindikalne podruž
nice je ob začetku pozdravila tudi dele
gacija pionirjev iz odreda na osemletki 
»•France Prešeren-«. Objavljamo glavne 
misli iz njihovih pozdravnih besed.

»Poslal nas je odred pionirjev »France 
Prešeren«, da bi vam danes, ko pregledujete 
delo in uspehe vaše sindikalne podružnice v 
preteklem obdobju, prenesli čestitke naših 
pionirjev in se vam hkrati zahvalili za vso 
pomoč in veliko razumevanje, s katerim ste 
nad nami prevzeli patronat.

Zelo hvaležni smo vam za vsa darila, za 
material in orodje, s katerim oskrbujete našo 
delavnico, prav tako pa tudi za vso pozornost, 
resnost in pripravljenost pomagati, ko se za
nimate, česa bi še potrebovali pri našem delu 
in učenju. Vaši tovariši so nam popravili 
stroje v kurilnici, da smo tudi sredi naj hujše 
zime lahko nadaljevali pouk.

Za vse vaše razumevanje in nesebično po
moč se vam zahvaljujemo s pionirsko prisrč
nostjo in odkritostjo in vam obljubljamo, da 
bomo z marljivim učenjem skušali vse^ to 
povrniti. Tudi mi hočemo postati gospodarji 
sodobnih strojev graditelji in upravljalci. Pri 
tem bomo imeli vselej za zgled delovni ko
lektiv »Iskre«, vas, dragi tovariši in tovarišice, 
h katerim dan za dnem prihajajo ljudje iz 
vse naše države pa tudi iz inozemstva, da bi 
videli, kako delate ih kakšne uspehe dosegate 
pri svojem delu, in da bi tako organizirali 
svoje tovarne tudi doma.

Naše čestitke in iskrene želje so letos še 
globlje, ko vam jih izražamo ob 15-letnici 
osvoboditve in 14-letnici tovarne »Iskra«, ka
tere ime je že znano daleč po svetu.

Za domovino, s Titom naprej!«
^ ________________________________________J



vseh ostalih pogledih. Po drugi strani se morate 
dogovoriti z občino, kako boste te stvari sami reše
vali in dali ljudem perspektivo, da njihovi življenj
ski pogoji pri tem ne bodo zanemarjeni. Ce bomo 
izhajali s tega gledišča, da bodo podjetja, ki bodo 
zaposlovala nove kadre, ne samo večala fizični obseg 
novo zaposlenih, ampak tudi na vse zaposlene dvi
gala proizvodnjo, imajo vse pogoje in osnove, da 
zaposlujejo novo delovno silo in razširjajo svojo 
proizvodnjo.

Vprašanja naših organov pri občinskih odborih: 
Imeli smo vse preveč priložnosti videti, da so bili 
na občinskem ljudskem odboru in zboru proizva
jalcev sprejemani določeni sklepi, potem pa so imeli 
odborniki teh organov neprijetno nalogo — tolma
čiti in razne take ukrepe zagovarjati. Malo je bilo 
tudi primerov, ko bi odborniki za posamezne ukrepe 
zahtevali več variant. Menim, da so ti organi samo 
zaradi formalnosti, ne pa, da dejansko prevzamejo 
soodgovornost za tako ukrepanje. Lani smo izhajali 
s stališča, naj se ljudski odbori odločajo s polno 
odgovornostjo in s tem, da imajo vso podporo vo
livcev. Letos je bilo postavljeno vprašanje, zakaj 
namesto 2% prometnega davka — 3%. Na OLO 
predlog ni bil sprejet. Postavimo dva predloga: za 
2 ali za 3 % in tovariši naj glasujejo za tisti pred
log, za katerega menijo, da je bolj umesten. Ce 
bomo glasovali za 3 % in bomo lahko utemeljili, 
da je to ljudem v korist, bodo glasovali za ta pred
log. Nismo organi, da glasujemo, ampak zato da

34. Z A S E D A N JE  DE
V sindikalni dvorani podjetja je bilo 15. marca 

1.1. 34. redno zasedanje Delavskega sveta »-Iskre«, 
ki mu je predsedoval namestnik predsednika DS, 
tovariš Julij Novljan. Zasedanju je prisostvovalo 
57 članov, medtem ko je bilo 12 članov opravičeno 
odsotnih. — Zlasti ob nekaterih važnejših točkah 
obširnega dnevnega reda zasedanja se je razvila ši
roka razprava, na osnovi katere so bili sprejeti 
ustrezni sklepi.

Najprej so prisotni člani Delavskega sveta ob- 
določeni minimalni višini. Kolikor posamezniku ta 
ravnavali Program izobraževanja kadrov v letoš
njem letu. Posamezne točke tega programa so 
obdelali dokaj podrobno, preden je bil celotni pro
gram sprejet s pogojem, naj ga komisija DS med 
izvajanjem in po potrebi še dopolni. Ob tem je bilo 
sklenjeno, naj bi Industrijsko kovinarsko šolo znova 
prenesli v pristojnost tovarne, kar bi prav gotovo 
koristilo njenemu nadaljnjemu delovanju. Delavski 
svet je sklenil tudi plačati, šolnino, za 6 članov ko
lektiva, pi posečajo Višjo komercialno šolo, s tem, 
da ta sredstva vrne podjetju vsak tisti obiskovalec 
omenjene šole, ki bi namerno prekinil ali zane
maril šolanje. Upravni odbor DS, oziroma komisija

ljudi pripravimo do tega, da koristi sami spoznajo 
in nato 6 njih sami tudi odločijo. Odgovorni.smo 
vsi za to in zavedati se moramo tega, da bomo 
stvari počasneje lahko reševali, če bomo za te po
trebe imeli manj denarja. Pred organe ljudskih 
odborov je treba postaviti polno odgovornost in ni 
tu nobena partijska disciplina, da je po disciplini 
treba glasovati za konkretni predlog ali sklep. To 
je konkretna naloga, katero naj reši ljudski odbor. 
Partijska organizacija pa naj postavi osnovo našega 
razvoja in naše linije in tu naj usmerja komuniste, 
kako priti do tega. Prav je, da je partijska orga
nizacija razpravljala, kakšno smer in perspektivo 
naj ima »Iskra« in kaj to pomeni zanjo, za Kranj 
in Slovenijo. Káko boste vi to konkretno rešili, so 
za to tu odgovorni organi. Niti sindikat, niti SZDL 
niso podaljški in izvrševalci partijske organizacije. 
Komunisti naj delajo po svoji vesti in svojem pre
pričanju in po tistem, kakor jih partijska- organi
zacija usmerja, da zastopajo napredna stališča, ne 
pa da se sprejme sklep na nekem organu in se po
tem kot direktiva prenese naprej. Ce bomo delali 
tako, je logično, da ni lastnih stališč in mnenj, o 
katerih lahko diskutiramo in ni tiste pobude od 
spodaj navzgor, na katero pozivamo že nekaj let: 
Govorite, povejte, kaj in kako naj delamo! To mo
ramo spraviti v življenje in v ostri kritiki in kre
sanju mnenj naj se izkristalizira prava pot, ki nas 
bo prijeljala v socializem in boljše življenjske 
pogoje.

S V E T A

naj bi izdelala nov pravilnik o štipendiranju, upo
števajoč umesten predlog glavnega direktorja, ki 
meni: podjetje naj bi za vzgojo potrebnega novega 
strokovnega kadra še naprej dajalo štipendije v 
katero pa bi koristnik dobil pod posebnim pogojem. 
Ce bi se po določenem času po končanem študiju 
štipendija za čas Študija ne bi zadoščala, naj bi pod
jetje takemu štipendistu dalo še dopolnilno posojilo, 
pokazalo, da je bilo štipendiranje posameznika 
umestno in za podjetje, glede na to, da le-ta s svo
jim znanjem podjetju že nudi določene usluge, naj 
bi mu naknadnega posojila za pomoč pri študiju 
ne bilo treba vrniti, ali vsaj delno ne, sicer pa bi 
moral to posojilo v , določenih mesečnih obrokih 
podjetju vrniti. Na ta način bi bil torej vsak šti
pendist obvezan in zainteresiran resno študirati in 
svoje strokovno znanje izpopolnjevati do tiste vi
šine, da bi s svojim poznejšim delom lahko koristil 
tovarni.

V naslednji točki dnevnega reda je Delavski 
svet razpravljal o inventurnem elaboratu, ki je bil 
po krajši razpravi odobren. Prav tako je bil odo
bren tudi odpis nekaterih inventurnih razlik, kakor 
jih je predlagala inventurna komisija.



V naslednjem so člani Delavskega sveta pregle
dali zaključni račun tovarniške menze za leto 1959 
in ga potrdili, hkrati pa sklenili menzi odobriti za
prošeni investicijski kredit za obratovalna sredstva 
v višini 2 milijonov dinarjev.

Glede na dejanske potrebe je bila na zasedanju 
predlagana uvedba nekaterih novih delovnih mest, 
n. pr. V OBRATNEM GOSPODARSTVU -  mesto 
vodje planerjev materiala in vodje planerjev pro
izvodnje; V PROIZVODNJI — mesto arhivarja; V 
OBRATU LIPNICA — mesto šefa obrata in proiz
vodnje, mojstrov, skladiščnika, 30 polkvalificiranih 
delavcev za mehansko obdelavo, 6 delavcev za po
vršinsko obdelavo, 60 delavcev za montažo številč- 
nika, 8 polkvalificiranih delavcev za montažo ur in 
mehanizmov ter ostalih nujno potrebnih mest — 
skupno 137 delavcev in uslužbencev; V OBRATU 
NOVA GORICA — mesto medicinske sestre v indu
strijski ambulanti; V PRIPRAVI DELA — mesto 
vodje administracije in dveh tehnologov I za obrata 
Nova Gorica in Novo mesto; V KOMERCIALNEM 
SEKTORJU — mesto referenta za kooperacijo in 
V SPLOŠNEM SEKTORJU -  mesto vodje odseka 
za nagrajevanje. Nadalje je bila predlagana in spre
jeta sprememba Pravilnika o premijah in nagradah 
v nabavnem, v splošnem oddelku tehničnega sek
torja in v oddelkih priprave dela (terminski, po
skusna proizvodnja, konstrukcija orodij, orodjarna 
in vzdrževanje strojev).

Pred koncem zasedanja Delavskega sveta je bil 
odobren predlog za nakup tovornega avtomobila 
za 1,5 tone za obrat avtoelektrike v Novi Gorici, 
ki ga nujno potrebujejo za prevoz sestavnih delov 
in materiala in odvoz končnih izdelkov do želez
niške postaje.

Po razpravi je bil končno odobren tudi predlog, 
po katerem naj bi »Iskra« prispevala 3,101.200 din 
k skupnim stroškom za izboljšanje telefonskega 
omrežja na Gorenjskem, prav tako pa tudi predlog 
za nabavo 554 delovnih halj za uslužbence na de
lovnih mestih v nekaterih oddelkih in novih 
obratih.

Za nadaljnje potrebe pri rekonstrukciji tovarne 
je bilo predlagano najeti posojilo za obratovalna 
sredstva s tem, da bo podjetje samo prispevalo la
sten delež v višini 12,807.000 din iz nerazporejenih 
sredstev v letu 1958. Predlog za najetje posojila v 
znesku 341,203.000 din je Delavski svet odobril in 
pooblastil za podpis pogodbe z banko glavnega in 
finančnega direktorja s tem, da imenovana skušata 
izposlovati daljši odplačilni rok.

Končno sta bila sprejeta še naslednja dva pred
loga: predlog za znižanje cene za 50 kinoprojek
torjev OP-2, prodanih v Turčijo, da bi s tem zni
žanjem kljub premočni konkurenci drugih, cenejših 
ponudnikov, posel še zadovoljivo opravili ter še 
predlog o nagraditvi tovariša Stanislava Ječnika 
z denarno nagrado v znesku 30.000 din, ker je s 
prisebnostjo in učinkovitim posredovanjem zadušil 
požar v kinooperaterski kabini, ki bi lahko podjetju 
povzročil milijonsko škodo. -Jan-

P O Č A S T IT E V
Ž E N A
OB N JIH O V E M  
P R A Z N IK U

Tudi pionirji so pozdravili naše žene 
Foto: Edo Primožič

Čestitke in  nagrade ženam — m ateram , ki so že nad 
Foto: Edo Primožič 10 let v tovarni

Ko so 8. marca letos prišle članice delovnega 
kolektiva v službo, jih je na njihovih delovnih me
stih čakalo prijetno presenečenje. Na delovnih 
mizah so našle lepe cvetlice v lončkih in čestitke 
tovarne ob njihovem prazniku. Vsem tistim mate
ram, ki delajo v tovarni že deset ali celo več let, 
pa so v odmorih, na posebnih sestankih sindikalnih 
pododborov razdelili tudi denarne nagrade v višini



Tov. Bozovičar pozdravlja žene ob 8. marcu 
Foto: Edo Primožič

Za praznovanje žena v pripravi dela 

Foto: Edo Primožič

po 3000 dinarjev, ob čestikah in najboljših željah 
sodelavcev in sodelavk, da bi še v prihodnje pri
spevale svoj viden delež k dvigu proizvodnih zmog
ljivosti našega podjetja in k izboljšanju življenjske 
ravni našega delovnega človeka. Razpoloženje je 
bilo ta dan v vseh delovnih prostorih tovarne zelo 
prijetno in večina žena, ima cvetice v lončkih še 
zdaj na svojih delovnih mestih, da jih spominjajo 
na njihov tradicionalni praznik. (

-Jan-

Tov. Rajgelj čestita ženam za njihov praznik 
Foto: Edo Primožič

Tudi prodajni oddelek se z vso vnemo trudi 
za dosego cilja: Prodati blaga za 10 milijard din. 

Kako nam to uspeva, naj pokaže spodnja tabela:

P R O D A JA  V 
F E B R U A R JU  1960

Panoga P lan j a n —febr'. Prodano jan. Prodano febr. Skupaj %;.
Avtoelektrika 322.000.000 170.099.640 168.559.349 338.658.989 105
Kinoakustika 119.000.000 69.302.279 70.994.682 140.296.961 118
Merilna tehnika 443.000.000 257.504.140 271.309.991 528.814.059 ...119
Telefonija 331.000.000 206.558.598 215.446.479 422.005.077 127
Usluge 26.000.000 18.418.418 15.887.575 34.305.993 132

SKUPAJ 1,241.000.000 721.883.075 742.198.004 1,464.081.079 118

Vse naše panoge uspešno izpolnjujejo svoje 
planske naloge, čeprav morajo večkrat premostiti 
precejšnje težave.

Prodaja s svojimi 1,464.081.079 dinarji je v

dveh mesecih letno obveznost izpolnila s 14,64.%,- 
če vzamemo za osnovo 10 milijard. Do 31. decem
bra 1960 moramo prodati še za 8,535.918.921 din ali 
povprečno 854 milijonov dinarjev mesečno.



Dr. Milan Lilek

AVTOMATIZACIJA
in rojstvo našega poslovnega združenja
»AVTOMACIJA«

i.
Za avtomatizacijo se v najnovejši dobi uporablja v 

vse večji meri tudi avtomacija. Za razliko in pravilnost 
uporabe enega ali drugega izraza za sedaj še nimamo 
avtentičnega jezikoslovnega tolmačenja, verjamemo pa, 
da se bo izraz avtomacija izkristaliziral povsod tam, kjer 
leži poudarek na uporabi elektronike. Torej, za pojme 
avtomatizacije s pretežno uporabo elektronike se bo ver
jetno udomačil izraz avtomacija v ožjem smislu pomena.

Avtomatizacija je lahko mehanična, hidravlična, pnev
matična, električna, elektronska in kar se najčešče primeri: 
kombnirana iz več vrst omenjenih postopkov.

Nam vsem je znano, da je avtomatizacija v naši indu
striji in v naših proizvodnih procesih šele v povoju, pred
stavlja pa eno izmed najvažnejših perspektivnih nalog.

Uporabe posameznih mehanizacij, avtomatov, delno 
avtomatiziranih strojev, pa četudi z elektronskimi poma
gali, še ne moremo definirati za avtomatizirano proizvod
njo posameznih podjetij.

Določeno stopnjo avtomatizacije vidimo danes pri nas 
šele delno v uporabi, predvsem v obratih s kontinuiranim 
tehnološkim procesom, deloma v energetskih napravah, pa 
tudi že v kemični industriji in industriji celuloze in papir
ja ter nafte, tudi v prehranbeni industriji in metalurgiji, 
kjer se to kaže predvsem v večji ali manjši mehanizaciji 
proizvodnega procesa in notranjih regulaciji in kontroli 
proizvodnih procesov.

Brez elektronike torej ni moderne avtomatizacije.
Moderna elektronika pa je v zadnjih letih pokazala 

povsem nepričakovani razvoj. Ona in njeni upottabnf 
elementi ter sestavni deli pa že dolgo niso več sami sebi 
namen niti sredstvo za modernizacijo in napredek v okviru 
same elektroindustrije, temveč se po/tom elektronske avto
matizacije širijo in zavzemajo odločilno mesto v celotnem 
človeškem delovanju in ne samo v proizvodnsti. Vedno 
bolj posegajo v vsako dejavnost človeka ter vsakodnevno 
menjajo način proizvodnje, količino in kakovost dobrin, 
menjajo proizvodne procese in proizvodne metode ter s 
tem tudi proizvodno miselnost.

Večja storilnost dela, boljša kakovost izdelkov, večja 
proizvodnja, racionalno izkoriščanje razpoložljivih sred
stev, širša uporaba in uvajanje modernih tehnoloških pro
cesov in modernih oblik organizacije poslovanja itd. so 
v naši industrijski proizvodnji in v njeni najbližji per
spektivi glavni temeljni elementi za vsako gospodarsko 
m proizvodno dejavnost. Vsako mehanično delo in meha
nično avtomatizacijo nadomešča sedaj že v popolnejši 
obliki hitreje, točneje in ceneje elektronska avtomatizacija.

O teh problemih se danes že široko razpravlja, ne 
samo v naši strokovni literaturi, temveč tudi v dnevnem 
tisku, predvsem pa na vseh sestankih proizvodnih in stro
kovnih združenj in organizacij, ravno tako pa tudi na 
vodilnih gospodarskih in upravnih forumih.

Na ta važen napredek nas prav posebno spominjajo 
mednarodni »Sejmi sodobne elektronike« v Ljubljani, kjer 
se prikazuje razvoj elektrotehnične industrije, elektronike, 
telekomunikacij, avtomatizacije in nuklearne tehnike. Te 
vsakoletne razstave v Ljubljani so nam prav posebno na 
lanskoletnem jesenskem sejmu pokazale celo vrsto novih 
in zelo važnih proizvodov, ki vsi že predstavljajo uspešne 
rezultate sodelovanja — kooperacije med domačimi proiz
vodnimi podjetji in sodelovanja naših nuklearnih institu- 
'~v z laboratoriji, instituti ter tehniškimi ustanovami, kar 
vse kaže na ogromne napore vedno večjega števila naših 
delovnih ljudi.

Siloviti polet razvoja elektronike v zadnjih 50 letih 
nam kaže grafikon, ki je bil razstavljen na lanskoletnem 
»sejmu elektronike« in zelo nazorno kaže razvoj te panoge 
elektroindustrije, ki ima najvažnejši vpliv na razvoj avto
matizacije.



Ta grafikon je povzet Iz neke ameriške strokovne 
revije. Zelo impresivno prikazuje dosežke, ki kulminirajo 
v najnovejši dobi industrijske elektronike in ta šele pred
stavlja nov gonilni element nadaljnjega razvoja moderne 
avtomatizacije. Številke na grafikonu (levo navpično) pred
stavljajo zneske v milijardah dolarjev, ki so v Ameriki 
investirani v ta razvoj.

Povsem razumljivo je, da se paralelno s to moderno 
revolucijo odpira cela vrsta novih, do včeraj še nepozna
nih, proizvodnih, organizacijskih in tehnoloških proble
mov, kateri vsi pa spet otvarjajo kot najnujnejši in prav 
nič manjši problem te nove revolucije, a so nujna in 
primerna tehnična prevzgoja kadrov in s tem v zvezi 
problem reforme šolstva na sploh.

Z dosedanjimi klasičnimi metodami vzgoje in šolstva 
danes ne pridemo več naprej; niti pri nas niti drugod 
po svetu.

Čeprav je področje elektronike in elektronske avtoma
tizacije še mlado, vendar ne moremo negirati naporov, 
ki so v tem pravcu že storjeni. Res je, da predstavlja 
uporaba teh dognanj v industrijski proizvodnji problem 
prav posebnega pomena, saj vse to zavisi vedno le od 
razpoložljivih finančnih sredstev in strokovnih kadrov. 
Čeprav gremo tudi v tem pogledu po liniji racionalnega 
izkoriščanja razpoložljivih sredstev, je z ozirom na ogro
men obseg vseh teh nalog razumljiva potreba, da vložimo 
v te naloge čim več sredstev tako glede tehničnega študija 
razširitve proizvodnih baz, rekonstrukcije obstoječih pro
izvodnih podjetij ter tudi v pogledu formiranja potrebnih 
proizvodnih kapacitet. V tem pogledu je v zadnjem letu 
pri nas že veliko storjenega, predvsem v zveznem merilu; 
toda tudi v  okviru naše republike je naš Izvršni svet 
Slovenije nedavno sprejel odlok o pogojih za odobravanje 
kreditov iz republiškega investicijskega sklada za investi
cije na področju industrije za leto 1960. Po tem odloku 
bo Jugoslovanska investicijska banka, centrala za LRS dala 
posojila za rekonstrukcijo, dograditev in gradnjo indu
strijskih podjetij, ki so v skladu s perspektivnim planom 
in letošnjim republiškim družbenim planom. Prednost pri 
takšnih kreditih pa bodo imeli interesenti, ki bodo pora
bili posojilo za proizvodnjo naprav za avtomatizacijo, ozi
roma za nabavo naprav za uvedbo avtomatizcije v svoji 
proizvodnji.

n.
Avtomatizacija naše industrijske proizvodnje pa ni le 

zgolj samo tehnično ekonomski problem, ni le osnovni pro
blem napredne industrijske politike, temveč je tudi silno 
važen družbeno-politični problem.

Smatra se, da imata avtomatizacija in elektronika 
dobre potencialne razvojne možnosti ravno v Sloveniji, 
z ozirom na ostala razdelitev industrijske dejavnosti v 
jugoslovanskih surovinskih bazenih. Razumljivo pa je, da 
morajo za izvajanje teh nalog prevzeti iniciativo pojdjetjjv 
naše elektroindustrije, predvsem ona, ki se že bavijo z 
razvojem in proizvodnjo posameznih elementov. in sestav
nih delov za avtomatizacijo. Razumljivo je, da tako velikih 
nalog eno samo podjetje ne bi zmoglo. Zato tudi ni primer, 
da je ravno naš delovni kolektiv, ki se že dolgo bavi s 
študijem teh problemov, prevzel iniciativo v pogledu orga
nizacije dela na avtomatizaciji. V najširši povezavi pro
blemov reorganizacije naše tovarne in pri uvajanju mo
dernih tehnoloških prijemov pri njeni rekonstrukciji in 
posameznih proizvodnih sektorjev in obratov ter v težnji 
po doseganju večje storilnosti, boljše kakovosti izdelkov, 
boljše kontrole izdelave, večje proizvodnosti, še bolj racio
nalnega izkoriščanja razpoložljivih sredstev in novih orga
nizacijskih oblik, ki se pojavljajo kot posledica omenjenih 
nalog, večja zaščita in razbremenitev delovnega človeka 
na delovnih mestih, posebno onih, ki so zanj škodljiva ali 
celo življenjsko nevarna, je avtomatizacija tudi za naš 
kolektiv postala problem prvega reda in to po dveh lini

jah: avtomatizacija naše proizvodnje in proizvodnje avto- 
macije.

Vsem nam je še živo v spominu seja našega delav
skega sveta, na kateri se je o teh problemih razpravljalo. 
V diskusiji so se manifestirala zrela in silno pozitivna 
stališča glede vprašanja skupnega nastopa podjetij elek
troindustrije. Soglasno je naš delavski svet sprejel sklep 
in s tem prevzel iniciativo ter povabil predstavnike delav
skih svetov, direktorje in tehnične direktorje podjetij 
elektroindustrije na posebni sestanek, na katerem naj bi 
se skupno razpravljala problematika avtomatizacije in 
skupnega nastopa. Kot najugodnejša oblika za tako skupno 
dejavnost je bilo predlagano poslovno združenje.

Tako je prišlo do prvega sestanka šestih podjetij na 
dan 4. novembra 1959 in ker so predstavniki družbenega 
upravljanja teh podjetij ter njihovi direktorji bili soglasni 
z iniciativo Iskre, je bil že na tem sestanku osnovan inicia
tivni odbor, ki je izdelal osnutek pogodbe po sodelovanju 
v obliki poslovnega združenja proizvodnih podjetij s svrho 
nastopanja na področju avtomatizacije v gospodarstvu.

Člen 1. te pogodbe se glasi: na podlagi čl. 181 Zakona 
o gospodarskem združevanju in na iniciativo delavskega 
sveta tovarne »Iskra« Kranj in v soglasnosti delavskih 
svetov zainteresiranih podjetij sklenejo gospodarske orga
nizacije:

1. »Iskra« — tovarna elektrotehničnih in finomehaničnih 
izdelkov, Kranj

2. IEV — Industrija za elektrozveze, Ljubljana
3. »Telekomunikacije« — industrijsko podjetje za elek

trozveze, Ljubljana
4. »Tela« — tovarna električnih aparatov, Ljubljana
5. »Niko« — tovarna kovinskih in elektromehanskih 

izdelkov, Železniki
6. »Tio« — tovarna industrijske opreme, Lesce in
7. Institut za elektroniko, Ljubljana

pogodbo o poslovnem združenju v svrho skupnega nasto
panja na področju avtomatizacije v gospodarstvu.

Razen tega pa je k temu poslovnemu združenju nak
nadno pristopilo še podjetje »Elektrosignal«, Ljubljana.

Kakor bomo kasneje videli, je strukturi upravnega 
odbora »Avtomacije« dan posebej značaj. Osem podjetij, 
združenih v poslovnem združenju, si je izbralo upravni 
odbor, kateremu pripisuje največji pomen. Vsako pod
jetje ima v upravnem odboru združenja po dva pred
stavnika, katera volijo in delegirajo delavski sveti vsa
kega posameznega podjetja, in to predsednika delavskega 
sveta ali pa predsednika upravnega odbora ter glavnega 
direktorja, oziroma tehničnega direktorja. Tako vidimo 
v sestavi upravnega odbora »Avtomacije«: 4 predsednike 
delavskih svetov, 4 predsednike upravnih odborov, 7 glav
nih direktorjev in 1 tehničnega direktorja.

S tem je aktivno hotenje vseh kolektivov posameznih 
včlanjenih podjetij manifestirano, na najprimernejši in 
učinkovit način.

Rojstvo našega poslovnega združenja »Avtomacija« 
je izvršeno z odločbo o osnovanju poslovnega združenja 
Republiškega sekretariata za blagovni promet LRS, ki je 
bila izdana 11. marca 1960, rojstni list pa je poslovno 
združenje pridobilo s prijavo za registracijo pri pristojnem 
Okrožnem gospodarskem sodišču v Ljubljani na dan 
21. marca 1960 — vse v smislu obstoječih zakonskih pred
pisov o združevanju v gospodarstvu.

Poslovno združenje »Avtomacija« obsega torej pri svo
jem rojstvu 8 podjetij.

III.
Upravni odbor »Avtomacije« je sprejel tudi že pravila, 

s katerimi se ureja poslovanje združenja. Ta pravila je 
potrdil Svet za blagovni promet LRS.

Ker so ustanovitvena pogodba in pravila važna in 
temeljna dokumenta našega združenja, bomo njihovo glav
no vsebino navedli — v skrajšani obliki — v prihodnji 
številki.



Ing. Alojzi Grčar

V SAK DAN B L I Ž E
Nesluten razvoj industrije in dvig standarda v 

Jugoslaviji nalaga tudi naši tovarni naloge, za ka
tere smo pred leti smatrali, da so neuresničljive. 
Potrebe na tržišču po naših izdelkih so tako na
rasle, da moramo tako rekoč divje povečevati pro
izvodnjo, da zadostimo vsaj glavnim potrebam. Že 
proizvodnja v preteklem letu je bila rekordna, saj 
smo dosegli vrednost po tekočih cenah 7 milijard 
in 386 milijonov dinarjev.

Za leto 1960 smo prvotno predvideli proizvodnjo 
v višini nekaj čez 8 milijard. Toda tržišče nas je 
prisililo, da smo si postavili znatno višje naloge, ki 
so ustvarljive le, če vsa tovarna kot en delavec 
složno zagrabi za delo — 2 milijarde in 660 mili- 
predstavlja namreč 36 odstotkov povečanja z ozi
rom na lansko leto. To je povečanje, ki že samo 
predstavlja večjo tovarno. 2 milijarde in 660 mili
jonov dinarjev je skupna proizvodnja, ki jo je naša 
tovarna dosegla pred 7 leti.

Proizvodnja 10 milijard dinarjev je nujnost, ki 
jo moramo uresničiti v letošnjem letu, saj naš pro
dajni oddelek, kakor tudi celotno jugoslovansko 
tržišče računa z našimi izdelki. Za navedeno proiz
vodnjo smo naročili tudi ves potreben material, iz 
katerega moramo nujno realizirati zaželeno proiz
vodnjo, če nočemo, da nam obleži na skladišču in 
po nepotrebnem veča že tako skopa obratovalna 
sredstva.

Za predvideno povečanje 36 % smo predvideli 
20% več delovne sile, medtem ko bi morali za 16 
odstotkov dvigniti proizvodnjo s povečanjem sto
rilnosti. Proizvodnja je imela 31. decembra 1959 
1758 delavcev. Povprečno povečanje za 350 delav
cev zahteva, da do konca I polletja dvignemo stanje 
delavcev na 2100. Kaže, da bo to možno, saj smo 
imeli že proti koncu februarja v proizvodnji skoraj 
2000 delavcev. Samo 16-odstotno povečanje delovne 
storilnosti smo predvideli zato, ker bomo morali v 
letošnjem letu računati z znatnim številom nove 
delovne sile, katere storilnost je nekaj mesecev po 
sprejemu le polovična.

Zaradi pomanjkanja delovne sile v Kranju sku
šamo že sedaj sprejeti kar največ delovne sile s 
področij, kjer bodo stali naši novi obrati. Tako nam 
stevilčnik za števec, ki bo v kratkem prenešen v 
Lipnico, že v celoti montirajo delavci iz okolice 
Lipnice. Za obrat Nova Gorica vzgajamo 130 delav
cev, od katerih jih 46 že dela v novem obratu na 
montaži starterja 2,5 in 5 KM. V kratkem bomo 
selili montažo naslednjih izdelkov, s čimer bomo 
sprostili stanovanja za nove delavce. Deloma smo

začeli tudi že s sprejemanjem delavcev za obrat 
Otoče.

Naše notranje zadolžitve smo si razdelili na po
samezne mesece takole:

Milijonov
din

januar 670
februar 720
marec 800 .
april 820
maj 830
junij 830
julij 800
avgust 840
september 860
oktober 927
november 950
december 1000

To je skupno 10 milijard 47 milijonov blagovne 
proizvodnje. Gospodarski plan za I. četrtletje znaša 
2 miljarde 49 milijonov din. V I. četrtletju pa pred
videvamo proizvodnjo v višini 2 milijard 180 mili
jonov din, kar pomeni, da predvidevamo v I. četrt
letju za 6,4% višjo proizvodnjo, kakor jo zahteva 
gospodarski, plan. Pripominjamo, da smo proizvod
njo za mesec marec ocenili, ker v trenutku pisanja 
članka mesec marec še ni zaključen. Iz številk vi
dimo, da smo se skoraj točno približali tudi naši 
interni zadolžitvi. Predvidevamo, da bodo poveča
nja naslednjih mesecev večja, saj bomo V kratkem 
začeli z montažo novih izdelkov, ki nam bodo znatno 
povečali vrednost proizvodnje. Največ pa, bo pri
spevalo k povečanju povečanje proizvodnje enofaz
nega števca, ki bo prispeval mesečno 60 do 70 mi
lijonov.

Najbolj zanesljivo sliko za povečanje proizvod
nje v višini 36 % pa nam da primerjava proiz
vodnje z lanskim I. četrtletjem. Po stalnih cenah 
smo v I. četrtletju preteklega leta proizvedli za
1.690.397.000 din, medtem ko v letošnjem letu
2.418.454.000 din. To se pravi, da povečanje proiz
vodnje znaša 43 %, to je več kakor pa imamo pred
videno v letošnjem letu. Iz tega podatka lahko 
sklepamo, da so naša predvidevanja realna, kolikor



ne bi prišlo do nepredvidenih ovir. Res je sicer, da 
je bilo letošnje I. četrtletje znatno boljše kot prejš
nja leta, ker smo takoj v začetku leta z vsemi 
silami prijeli za delo. Lansko mesečno povprečje je 
znašalo 617 milijonov, medtem ko je proizvodnja 
že v mesecu januarju letos dosegla višino 670 mili
jonov po tekočih cenah.

Znatno povečanje delovne silec nas sili k temu, 
da budno spemljamo gibanje storilnosti v podjetju. 
V letu 1959 smo imeli v I. četrtletju povprečno 3127 
zaposlenih. Povprečje v letošnjem I. četrtletju pa 
znaša 3614, to se pravi, da izkazujemo povečanje 
za 15,5 %. Tako je odpadlo na poedinca v preteklem 
letu 540.581 din, medtem ko v letošnjem letu 669.190 
din. Z veseljem ugotavljamo, da se storilnost kljub 
velikemu številu nove delovne sile še vedno pove
čuje, saj se že v prvem četrletju lahko pohvalimo s 
skoraj 24-odstotnim povečanjem storilnosti.

S povečanjem delovne sile smo razumljivo na
leteli na številne težave, ki jih skušamo sproti od
pravljati, kolikor je to mogoče. Naši mojstri in 
preddelavci so morali s podvojeno močjo prijeti za 
delo, da čimprej uvedejo nove delavce in da nam 
ne bo kvaliteta naših izdelkov padla. Se posebno so 
se zavzeli za delavce, ki bodo delali v novih obratih 
in postopoma razbremenili delavce v Kranju s se
litvijo posameznih izdelkov.

Najbolj kritično je pomanjkanje strojev, saj smo 
z novo delovno silo polno izkoristili kapacitete. Po
sebno kritični so vrtalni stroji in stiskalnice, kjer je 
zaradi zaposlitve ženske delovne sile nemogoče 
uvesti tretjo izmeno. Na delovnih mestih, kjer de
lajo moški delavci, postopoma prehajamo na tretjo 
izmeno. Najbolj se bojimo zaradi pomanjkanja 
kapacitet v lakirnici, ki že danes komaj zadosti 
potrebam montaž, medtem ko bo s povečanjem 
proizvodnje enofaznega števca stanje naravnost ne
znosno.

Iskrina skupnost
naš n ov i tovarn išk i časopis

V prejšnji številki »Iskre« smo objavili nagradni 
natečaj Upravnega odbora za izbiro ustreznega na
slova za naš novi tovarniški časopis, ki naj bi začel 
izhajati v mesecu maju. Upravni odbor je prejel 
vrsto več ali manj uporabnih predlogov in izmed 
njih izbral tri, ki jih je nagradil z razpisanimi na
gradami.

Največ glasov je dobil predlog uredništva gla
sila »Iskra« Ig »Iskrina skupnost«, zato je tudi prejel 
prvo nagrado in bo novi list nosil to ime. Naslednja 
dva izbrana predloga: »Novice Iskre« in »Iskraš«, 
ki sta ju poslala tov. Bogdan Kodrič iz ročne delav
nice proizvodnje ter Maks Semolič iz montaže tele
fonskih central. Ta dva predloga sta bila nagrajena 
z drugo in tretjo nagrado.

Upravni odbor

Iz gornjega vidimo, da bo v letošnjem letu po- ■ 
trebno še mnogo naporov, da bomo sproti odstra
njevali posamezne neskladnosti in reševali proble
matiko na ozkih grlih proizvodnje. Kako nam bo 
to uspelo bodo pokazali naslednji meseci.

R A Z P R A V A  O  D R U Ž B E N E M  P L A N U  
IN  P R O R A Č U N U  O b L O  K R A N J

V sindikalni dvorani je bilo 24. marca 1.1. dopoldne 35. zase
danje Delavskega sveta, sklicano zato, da bi se člani in zastopniki 
ZKS, sindikalne podružnice in mladinske organizacije seznanili z le
tošnjim družbenim planom in proračunom Občinskega ljudskega 
odbora Kranj.

Zbranim je raztolmačil družbeni plan in letošnji proračun tovariš 
Seljak. Posamezniki so sprožili vrsto vprašanj okrog nekaterih točk 
družbenega plana in proračuna, končni sklep razprave pa je bil ta, 
naj bi Občinskemu ljudskemu odboru poslali zapisnik s tega zase
danja, z vsemi pomisleki in pripombami, ki so jih izrazili posamezni 
člani delavskega sveta v svojih izvajanjih. -jan-



R a c i o n a l i z a c i j a -
i z b o l j š a v a

Komisija za racionalizacije obstaja v Iskri že 
nad 3 leta. V tem času je prejela 43 predlogov za 
racionalizacije; od teh jih je 26 predložila uprav
nemu odboru za izplačilo premij. UO je za te pred
loge odobril 510.000 din premije, ki so bile izpla
čane racionalizatorjem. Te racionalizacije so pod
jetju prinesle 9,264.000 din prihranka v enem letu.

-Komisija za racionalizacijo je bila osnovana z 
odločbo direktorja. Delo v komisiji predstavlja nje
nim članom zaradi zaposlitve na svojih delovnih 
mestih še dodatno obremenitev, zato komisija svo
jega dela na področju racionalizatorstva ni mogla 
razviti v polni meri.

V okviru priprave dela je bilo že pred leti usta
novljeno delovno mesto referenta za racionalizacije,

ki pa ni bilo zasedeno zato, ker nismo mogli najti 
primernega človeka. Na intervencijo sindikalne or
ganizacije in DIT smo referenta za racionalizacije 
končno le dobili. On mora zbirati racionalizacije, 
jih podrobno proučiti, preveriti račune o prihran
kih in zbrati mnenja strokovnjakov o predlogu, ter 
vse to predložiti komisiji v obravnavo.

Predlog za racionalizacijo lahko vloži vsak član 
kolektiva, ki misli, da bi delo na svojem delovnem 
mestu lahko poenostavil ali izboljšal tako, da bi to 
podjetju prineslo prihranek. Predlog je treba vlo
žiti pismeno s kar najboljšim opisom referentu za 
racionalizacije v tehnološkem biroju — II. nad
stropje nebotičnika — telefon 608. Od višine pri
hranka’je odvisna višina premije. Racionalizacija 
mora biti predložena najkasneje 1 mesec po izvedbi, 
sicer zapade pravica do premije. Za izračun pri
hranka predstavlja osnovo enoletna proizvodnjama 
Predlogi, ki niso izvedljivi ne morejo biti nagrajeni. 
Če izvedba predloga prekorači vrednost prihranka 
treh let, je racionalizacija le redko umestna.

V podjetju želimo povečati racionalizatorsko 
dejavnost, ki se izplača racionalizatorju, ker mu 
predstavlja dodatne dohodke, ter podjetju, ki mu 
racionalizacije zmanjšujejo stroške proizvodnje. — 
Zato pozivamo vse delavce na strojih, v montažah 
in drugod, da čimprej oddajo svoje predloge za ra
cionalizacije.

Komisija za racionalizacije

Avtomatski navij alni stroj AWO-A/D2 za navir- 
janje malih rotorjev električnih motorjev je bil 
nabavljen v Švici pri Micafil AG f t  Zurich. Sama 
prilagoditev stroja za eno vrsto rotorskega navit j a 
je zelo zahtevna.. Stroj nam lahko služi v glavnem 
za tri vrste navijanja, in sicer za polaganje ene 
tuljave v utor in nato zaporedno naprej ali pa do 
3 tuljave ločeno v utor ter zaporedno naprej, z raz
ličnim številom ovojev na tuljavi,

Stroj nam: lahko .služi .samo za zaporedno" na- 
vitje ter v glavnem za male rotorje dvopolnih 
elektro motorjev z maksimalno debelino žice 0,6 mi
limetra ■ 0, prčmer paketa 60 mm in maksimalna 
dolžina paketa 60 mm, dolžina osi 240 mm, zavitje 
utorov maksimalno: 15°. Za ločeno ali deljeno na
vit j e ta stroj ne pride v poštev.

Ž novim strojem smo zelo skrajšali čas,navija
nja rotorjev ob manjšem naporu navijalca. Samo 
navijanje rotorjev je izredno hitro napram .pol
avtomatskemu stroju, na katerega smo 'in delamo 
še sedaj. Čas za 100 kosov rotorjev navitih na pol
avtomatskem navijalnem Stroju je približno 30 de
lovnih ur, na avtomatskem stroju pa samo 8 ur. 
Velika prednost pa je tudi v tem, da en delavec 
lahko upravlja dva navijalna stroja, s čimer se 
proizvodnost še dodatno zviša.

Krivec Vili

A vtom atični 
navijalni stroj

Foto: Edo Primožič
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V splošnem sektorju so prosta naslednja delovna mesta:
1. Upravnik počitniškega doma v Ankaranu
2. Vodja izobraževanja
3. Stenodaktilograf
4. Receptor 
Pogoji: ad
1. sposobnost vodenja P R O ST A
2. fakultetna izobrazba

4. obvladanje nemškega ali angleškega jezika 
Prijave sprejema kadrovski oddelek do 15. aprila 1960.

V pripravi dela so prosta naslednja delovna mesta:
Tehnolog I za obrat Šempeter 
Tehnolog I za obrat Novo mesto 
Vodja administracije.
Prednost za tehnologa I imajo obsolventi tehniške šole, delo- 

vodske šole ali pa kvalificirani delavci z večletno prakso, kateri so 
zaključili industrijsko šolo.

Prijave sprejema kadrovski oddelek do 15. aprila 1960.

3. obvladanje stenografije DELOVNA MESTA

v.. J

Dne 6. feb ruarja  ob 11.45 je  tov. BREJC Lado, m izar na gornjem  rez- 
kalnem  stroju z rezkarjem  0  22 mm. obdeloval — popravljal okvir stola. Z obe
ma rokam a je istega držal kot kaže spodnja slika. Palec levice m u je  bil pri 
tem  v  notranji strani okvirja, kot tudi .palec desnice. Ko je  ob rezkar pritisnil 
okvir stola, je  ta  zagrabil oziroma odbil obdelovalec tako, da je  rezkar drsel 
ob stranici do palca leve roke, katerega je  poškodoval. Zaradi tega je  bilo iz
gubljenih 21 delovnih dni. Vzrok poškodbe: nevaren  način dela.

1/ v  •

Foto: Edo Primožič



B e g u š  Sonja, delavka, si je  8. m ar
ca na ročni stiskalnici stisnila kazalec 
leve roke. Se vedno v  staležu bolni
kov. Vzrok: 'hitrost in  neprevidnost.

K o p a č  Milan, stro jn i ključavničar, 
si je  16. februarja  poškodoval desno 
roko. Dvigal je  jeklenko, ki m u je 
zdrsnila na prst. ¿zgubljenih 11 delov
nih dni. Vzrok: spodrsljaj zaradi mraza.

M e ž n a r  Milan, strojni ključavni
čar, je. ob izpdhovamju opilkov 18. fe
b ruarja  dobil tu jek  v  desno oko. Izgub
ljena 2 delovna dneva. Vzrok: nepra
vilno izpihovanje.

S e l a n  Jože, delavec v galvaniki; 
25. februarja je  pri prekladanju ko
sov prišel tu jek  v desno oko. Izgub
ljen 1 delovni dan.

OBRATNE
NESREČE

Foto: Edo Primožič

PAČ PA TAKO!
K er edino tako je varno —- pa čeprav je včasih delo malo kasneje 

gotovo..
Nikoli n i škoda časd za pravilno in  varno ureditev  stroja, saj to  manj 

stane, kot nastala škoda zaradi poškodbe stro ja  ali pa telesne okvare, ki imajo 
trajne posledice.

Ce bi poškodovanec za opravilo tega dela, na  mizo stroja nam estil vor 
dilo z omejitvijo, ki bi preprečila '»hod« okvirja, do navedene nesreče ne bi 
prišlo.

R i s  t. i v  o j e v, d č Kata, delavka na kite na  desni roki. Izgubljeni 3 delovni 
stiskalnicah, si je  1. m arca pri prenosu dnevi. Vzrok: nepravilno dviganje, 
pokrovov priključne ' p lošče. skozi ro- U r b a n c  Lovro, delavec iz I. delav- 
kavico urezala sredinec desne roke. niče, se  je  poškodoval' 11. feb ruarja  v 
Izgubljenih 9 delovnih dni. Vzrok: ne- stopalo desne noge, k e r  m u je .v  skla- 
varen način dela. - dišču padla s stojala cca 45 kg težka

R o z m a n  Pavel, delavec, ši je  3. palica. Izgubljena 2 delovna dneva, 
marca ob dviganju zaboja pretegnil Vzrok: nepazljivost.

Ne pohabite tudi na nas!
Res je, da je  v  našem  kolektivu kar 

lepo poskrbljeno za oddih delavcev na 
niorju, ; a žal je  res tud i to, da pa 
pri tem  ni poskrbljeno za vse tiste, 
ki bi morali letni odmor, glede na svo
je zdravstveno stanje, preživeti v  pla
ninah. Zdi se  mi, da bi m orali vsi 
tisti, ki v  podjetju  sk rbe za te  stvari, 
pomisliti. tud i na  to in  po danih mož
nostih poskrbeti, da bodo ugodnosti ob 
letnem dopustu deležni tu d i tisti člani 
delovnega kolektiva, ki zaradi, svojega 
zdravja na m orje n e  smejo.

Sama sodim m ed tiste, ki bi morali 
letni odmor preživeti v  planinah, toda 
kaj, ko mi sredstva ne  dopuščajo, da

bd ves ta  čas preživela v  koristnem  
gorskem zraku. Torej, olajšave, kakrš
ne drugi uživajo ob m orju, bi se  prav 
gotovo prilegle tudi nam  in  menda ne 
bi bilo pretežko, urediti prim erno le
tovanje v  hribih tud i za tiste, k i jim  
m orje škoduje.

Tu m e je  torej žulil čevelj, da sem 
napisala te  vrstice  dn upam, da ne bo
do brez zaželenega odmeva. To moje 
upanje mislim, da n e  bo ostalo neiz
polnjeno prav  zato, ker je  v  tovarni 
verjetno še  več takih, ki bi m orali le
tovati v  planinah.

P. A.

B e r g u š  Janez, galvanizer se je 
27. februarja', ko je  z vedrom  zajel in  
hitro dvignil vrelo vodo iz banje, ope
kel po gležnju leve noge. -Izgubljenih 
6 delovnih dni. Vzrok: neprevidnost.

B r e n k  Anica, delavka v bakelitu 
na raziglevanju, se- je  29. februarja 
zbodla v  palec leve roke. Izgubljeni 4 
delovni dnevi. Vzrok: neprevidnost.

D e m š a r  Ignac, stro jn i ključavničar 
v . vzdrževanju strojev, si je  8. marca 
poškodoval na brusilnem  stroju kaza
lec leve roke. Izgubljenih 5 delovnih 
dni. Vzrok: nepravilno nameščen n a 
slon.

K  a 1 t,e  n  e  k  a r  Franc, delavec v 
br-usilnici; 7. marca m u je  pri brušenju 
odletel tu jek  v  desno oko. Izgubljeni 
3 delovni dnevi. Vzrok: neprevidnost 
in neuporaba očal. .

Š i l a r  M arjan, delavec v  ..montaži 
usmernikov, je  11- m arca hotel ujeti 
hladilni okrov, ki mu je  padel iz mize. 
Padel m u je  na palec desne roke. Iz
gubljenih 8 delovnih dni. Vzrok: ne
previdnost.

D o l ž a n  Alojz, skladiščnik; 12. m ar
ca m u je  na stopnicah spodrsnilo, pri 
čem er je  v  - gležnju zvil desno nogo. 
Izgubljenih 5 delovnih dni. Vzrok: mo
k re  stopnice.

R o z m a n  Ivan, delavec v  rezkam ! 
se je  11. m arca na krožni žagi pri ža
ganju razpore na spajkalmi plošči ob 
krožni žagi 0  80 X  1,5 urezal v  sredi
nec leve roke. Izgubljenih 5 delovnih

D o l ž a n .  Edo, strojni ključavničar, 
se je  pri padcu dne 15. m arca udaril 
v komolec leve roke. Izgubljeni 4 de
lovni dnevi. Vzrok: spodrsljaj na  m ast
nih tleh.

E r z a r  Jože, urejevalec, v  revo; pri 
urejevanju stro ja  m u je  16. m arca od
letel tu jek  v  oko. Izgubljena 2 delov
na dneva. Vzrok: n i uporabljal očal.

S a j e  v  i c Franc, delavec, si je  po
škodoval p rst 17. marca, ko je  brusil 
prirobnico ha  brusilnem  stroju, k i ni 
im el naslona. Izgubljenih 5 delovnih 
d n i  Vzrok: ni bilo nameščenega na
slona.



Iz Šempetra na Primorskem smo prejeli na
slednje pismo:

KOLEKTIVU TOVARNE ISKRA
KRANJ

Žene te oddaljene Primorske vasi Vam česti
tamo k velikemu koraku, ki ste ga napravili za 
zaposlene žene s tem, da boste uvedli v vaši tovarni 
4-urni delovni čas. To je največji pripomoček ozi
roma razbremenitev zaposlene žene in matere, kajti 
tudi polovična plača žene veliko pripomore v go
spodinjstvu. Razen tega, če je žena, mati, odsotna 
samo pol dneva ima še dovolj časa za gospodinjstvo, 
za otroke, moža in končno nekoliko tudi zase, pre
mnoga skrb, kje so in kaj delajo otroci, ne bo več 
tako pereča. Zato — pozdravljamo Vašo zamisel in 
razumevanje za preobremenjeno ženo.

Zato Vas prosimo, podprite naše zahteve in 
želje, da bi to lahko dosegle vse delovne žene, za
poslene v ustanovah in podjetjih, kakor bodo imele 
Vaše v tovarni Iskra.

Pozdravljamo Vas žene, ki si želimo nekoliko 
razbremenitve.

M l a d i n s k i  s e mi n a r

Tovarniški kom ite L judske m ladine je  v  začetku marca 
za člane m ladinske organizacije in  K luba m ladih proizva
jalcev, organiziral tridnevni sem inar, ¡ki ga je  v  celoti obi
skalo 120 m ladincev in  .mladink in  je  'bil p rav  dobro pri
pravljen. Glede na  udeležbo lahko z zadovoljstvom ugo
tovimo, da Se m ladina v  naši tovarni vedno bolj zanima za 
tovrsten način  izobraževanja in  seznanjanja z važnim i poli
tičnimi) in  gospodarskimi, vprašanji. K er so prostori Izobra
ževalnega centra pretesni, je  bilo  treba ta  sem inar razde
liti v  tr i skupine po 40 udeležencev sem inarja, na katerem  
so predavatelji Edo Mikic, Koman Vitez in  Miro Gogala 
m ladince in  m ladinke seznanili z: nalogam i in  metodami 
tovarniškega kom iteja LMS in  osnovnih organizacij, na
logami Počitniške zveze in  gospodarskim načrtom  podjetja- 
v  le tu  1960. Po vsakem  predavanju so  im eli udeleženci se
m inarja še razgovor s predavatelji, nato pa so jim  zavrteli 
strokovne in  zabavne filme.

K er je  .ta sem inar odlično uspel, je  tovarniški komite 
sklenil v  aprilu  organizirati nov seminar, na katerem  ¡bodo 
mladino seznanili z  naslednjim i vprašanji: delo in  naloge 
K luba m ladih proizvajalcev, perspektivni razvoj podjetja 
do le ta  1971 in  naša kom ercialna politika. Drugemu sem i
narju  bo verjetno sledil še tre tji, ki bo p rav  tako obrav
naval pomembne gospodarske in  politične teme.

-Jan-

OD M A T T E R H O M A  
DO MONT BLANCA

Lani v juliju je bila s pomočjo 
»Iskre«, »Tiskanine« in Planinske 
zveze .Slovenije poslana v Švicarske 
Alpe odprava 6 kranjskih alpinistov, 
katerih doživljaje objavljamo v da
našnji in 5. številki »Iskre«.

Končno se nam  je  uresničila, davna 
želja. Lahko si. bomo ogledali in  spo
znali znamenite, tu je  gore, ki se  strmo 
dvigajo v  nebo do nad 4000 m etrov in 
jih  obdajajo mogočni ledeniki, polni 
grozečih razpok dn globeli. Dodobra 
oprtani z m alone 360 kg prtljage:' 12 
nahrbtniki, 6 vrečam i potrebne opreme 
in  spalnim i vrečam i, 3 vrečam i s šoto
ri dn zračnimi . blazinama te r  s 3 za
boji hrane, torej s  povprečno 60 kg 
prtljage na enega, smo se slednjič vk r
cali na  vlak, k i n as je  p rek  L jubljane, 
Sežane, Trsta, B enetk in  M ilana po
tegnil v  Catillon, izhodiščno točko za 
tu re  v  Waldške alpe. Odtod smo poto
vali z  avtobusom  v  Cervinio, majhno 
ietoviško mestece, prepolno hotelov. Od

Naši alpinisti: Jamnik, 
Gašperlin in Preisinger 

s Švicarsko navezo 
v koči SoIwei

x Foto: Grilc

tu  sm o prvič občudovali prelepe obli
ke mogočnega M atterhonna z italijan
ske strani, p r i čem er smo brž pozabili 
na vse nevšečnosti, ki smo jih  imeli 
pri odhodu iz Catillona, ko so nam  še
le na dolgotrajno m oledovanje dovolili 
avtobus obložiti z našo obilno prtljago.

Prenočevali sm o na jasi nad  hoteli. 
Čeprav nas je  potovanje precej u tru
dilo, vendar nismo mogli zaspati, do
kler pobočja M atterhorna niso utonila



v temi. Toda sredi ¡kramljanja in  ugi
banja o tem, kakšna bo naša pot po 
veličastnih gorah, nas je  naposled le 
»zmanjkalo«, a  že zgodaj, v  lepem 
sončnem ju tru  smo naše prenočevali- 
šče pospravili, sl oprtali prtljago in  se 
vzpeli k  žičnici, k i nas je  p rav  kmalu 
pripeljala na 3497 m  visoki Col de Fur- 
gen, k jer so na končni postaji žičnice 
Italijani uredili lepo razgledno ploščad, 
s katere številni domači in  tu ji turisti 
občudujejo razgled na  prelepe Alpe.

Tudi nas je  zamikalo, da bi se  tu 
ustavili, toda ni bilo  časa. Pohiteti , smo 
'morali naprej, k je r  naj bi našli ustrez
no mesto za postavitev naslednjega 
našega taborišča. Od tu  sm o se  dva
krat spustili po snežišču, pa prek  gre
bena, skoraj 1300 m  niže, na to  po lede
niku in leden išk i. morena do prostora, 
ki smo si ga izbrali za taborišče. P rt
ljage je  bilo preveč, da bi jo  odnesli 
naenkrat, zato smo morala naporni 
spust in  ponoven vzpon do žičnice po
noviti. V taborišče smo se vrnili šele,

Zgoraj: Matterhorn 
z italijanske strani

Levo: Taborišče 
Foto: Grilc

Spodaj: Pogled na Matterhorn

ko se je  zmračilo, pošteno u tru jen i in 
upehani.

Bila je  že trda  tem a, ko so zabrneli 
naši bencinski gorilniki, kd so edini 
motili tišino jasne noči ob vznožju 
Zermattškega leva, ko t Italijani im e
nujejo M atterhorn. Po okusni večerji, 
ki nam je  povrnila moči in  dobro vo
ljo, smo zaspala v  trdnem  upanju, da se 
bomo že v  zgodnjem ju tru  naslednjega 
dne vzpenjali k  v rhu  M atterhorna.

Vendar nas je  razočaralo sivo megle
no jutro. Naši načrti so padli v  vodo, 
ker pa le nism o prišli sem, gori zato, 
da bi lenarili, smo sklenili preizkusiti 
vnanje in  moči na  zasneženem, 4171 
metrov Visokem vrhu  Breithorn. Kljub 
deževnemu vrem enu smo se lo tili tega 
vzpona, dobro opremljeni, v  edini že
lji, da bi dneve, k i so  bili še  pred na
mi, ' čim bolje izkoristili.

Kmalu po našem odhodu iz tabori
šča je začelo snežiti, a  nas to  ni oma
jalo v naši odločitvi, .Vztrajali smo tu 
di, ker smo se hoteli u trd iti v  redkem 
višinskem zraku, ki nas je  sprva v  vi
šini nad 3000 m etrov nekoliko oviral



pri dihanju. N ajprej nas je  gnala le 
ta  neugasljiva želja, da 'bi ¿im  prej 
stali n a  tem enu štiritisočaka. P reb ro 
dili smo vse napore in  težave tega 
vzpona in  si na  v rhu  z neverjetno 
zmagoslavnim občutkom segli v  roke. 
P rva zmaga je  bila za nami.

Po k ra jšem  počitku n a  vrhu, smo 
spet sestopili in  se jela vračata proti 
taborišču. P reden  sm o ga bili dosegli, 
nas je  lovila noč.

■Naslednji dan  sm o se  spustili na nič 
manj kot 7 kilom etrov dolg ledenik 
Gomer, p rek  katerega-' sm o prišli do 
vznožja Monte Rose, k je r  je  -prijetna 
istoim enska p laninska koča švicarske 
planinske organizacije. Prijazno so  nas 
sprejeli ob vstopu, in  ko  sm o . povedali, 
da smo Jugoslovani, so  nam  brž hiteli 
pripovedovati, da se  je  tu  ustavilo  že 
veliko naših  rojakov, ko ¡so zalezli v  ta

prelepi planinski svet. V tej koči smo 
prespali in  še pred dnevom  odšli niz n je  
po grebenu do spodnjega ledenika 
Monte Rose.

Bolj ko smo se vzpenjali, bolj je  sneg 
postajal trš i in  slednjič sm o si .morali 
navezati dereze. P rešli smo obsežne 
ledenike in  se  p ri tem  približali str
memu, kopnemu grebenu. Čeprav smo 
plezali z derezam i, smo se počutili 
b o lje ,. k a jti doma smo bili vajeni le 
kopnih skal.

P rek  položnega grebena in  skozi 
rahlo  izpostavljen kam in smo se pri
rinili na vrh, čeprav so se  tu  p red  nam i 
že nekatere  tu je  naveze obrnile nazaj. 
Mi pa smo vztrajali in  trud  ni bil za
man. Stali smo na  drugem  najvišjem  
vrhu v  Evropi — na 4634 m etrov visoki 
Dufourspitae. Tu gori je  p ihal ledeno 
mrzel ve te r in  p reganjal tem no sive

megle, ki so se cefrale ob ostrih  robo
vih skalovja, da  so  se pozneje spet 
združevale. Le itu in  tam  je  ve te r od
grnil megleno zaveso s kakega od so
sednjih  vrhov, toda hip nato je  ta  že 
spet utonil v  neskončni sivini.

Začeli smo sestopati, toda še preden 
je bila za nam i polovica težke poti, se 
je  začulo iz daljave grozeče grmljenje, 
ki se je  jelo  naglo približevati. -Strele 
so udarja le  v  skale, km alu že prav  bli
zu nas, grm enje pa je  votlo odmevalo 
iz prepadov pod nami. V obraz nas je 
bil dež in  sodra in  do koče sm o prišli 
že dodobra premočeni. Toda km alu je 
bila besneča nevihta mimo in  spet so 
se gorski velikani kopali v  zlati sončni 
barvi.

N aslednji dan  smo sklenili počivati. 
(Konec prihodnjič)

Franc Gašperlin

Prejeli smo pismo z osemletke »Živa Jovanovič-« 
v Beli Crkvi V Vojvodini, v katerem se z izrazi glo
boke hvaležnosti zahvaljujejo vodstvu »Iskre-« za 
kinoprojektor, ki so ga prejeli konec februarja. Med 
drugim pišejo:

»Težko je opisati veselje, ki nas je prevzelo, ko 
smo prejeli vaš kinoprojektor. Naj vam povemo, 
da se je zdaj pri nas življenje precej spremenilo. 
Učenci naše in drugih šol, starši, skratka vsi pre
bivalci, se prav radi zbiramo pred platnom in gle
damo filme, ki smo jih dobili takoj po prejemu 
vašega projektorja.

Pišejo|  da smo j ih  
razvesel i l i

Globoko nas je razveselilo vaše veliko razume
vanje, s katerim ste nam omogočili nakup odličnega 
kinoprojektorja pod za nas zelo ugodnimi pogoji. 
Presenetile so nas hkrati tudi tople želje vašega ko
lektiva in gostoljubnost, s katero ste sprejeli na
šega predstavnika.

Toda naše veselje bo popolno šele tedaj, ko bomo 
med nami pozdravili zastopnike vašega kolektiva, 
ki se bodo lahko sami prepričali, koliko in kaj nam 
pomeni novi projektor.

Znova se vam torej prisrčno zahvaljujemo in 
si želimo snidenja z vašimi predstavniki v maju 
v Beli Crkvi.-«

V imenu učencev, staršev in učnega 
osebja — direktor:

Ilija K. Popovič

Roke proč od stvari,
ki je ne poznaš!

Zaradi nepoznavanja in nedis
cipliniranosti je v kinokabini iz
bruhnil požar, ki bi lahko povzro
čil podjetju milijonsko škodo. — 
Prisebnost in hiter ukrep preizku
ševalca projektorjev, tovariša Sta
nislava Ječnika, sta to preprečila. 
Zato je Upravni odbor podjetja 
tega požrtvovalnega sodelavca na
gradil z denarno nagrado 30.000 
dinarjev, hkrati pa smo mu zasta
vili nekaj vprašanj o tem do
godku, ki bi utegnil imeti ogromne 
posledice.

»Bilo je okrog pol tretje ure zjutraj. Pravkar 
sem na svojem delovnem mestu kontroliral neke 
dele projektorja, približno kakih 20 metrov od ka
bine. Zaradi brnenja projektorjev med preizkuša
njem niti nisem opazil, kdaj je povzročitelj požara 
zalezel v kabino. Vložil je svitek gorljivega filma v 
aparaturo, toda nevešč ravnanja s kinoprojektorjem 
pač ni upošteval vseh varnostnih predpisov. Pustil 
je odprti avtomatsko in ročno zaslonko, pri .čemer 
je močna svetloba padala direktno na film. Seveda



je zaradi nastale visoke temperature film čez nekaj 
časa moral zagoreti.

Ko sem med delom nenadoma zagledal za hrb
tom blisk, sem se brž pognal od delovne mize h 
kabini. Bilo mi je jasno, da grozi velika nevarnost 
celotnemu našemu oddelku. Ze med vrati kabine 
mi je priletel pod noge goreč svitek filma.

Tovariš, ki je povzročil požar, je zbegan skušal 
z delovno bluzo ogenj zadušiti. Vendar pa mu to 
ni uspelo, čeprav je za to žrtvoval celotno bluzo.

Časa za premišljevanje ni bilo več. Brž sem 
zgrabil gasilni aparat, ga aktivral in usmeril curek 
gasilne pene na. goreči film in projektor. Uspelo mi 
je. Požar je bil zadušen, velika nevarnost mimo!«

In vaše mnenje o tem nepotrebnem in nevarnem 
dogodku?

»Povsem preprosto! Roke proč od stvari, ki jih 
ne poznaš in s katerimi ne znaš ravnati!«

-Jan-

Tov. Stanislav Ječnik pri delu 

Foto: Edo Primožič

I  T E H N IK E

ALI VESTE, DA . . .

• . .  da so na. Švedskem, v mestecu 
Horby postavili doslej najvišji televi
zijski antenski oddajni stolp v Evropi, 
ki je visok 330 m in  oddaja z močjo 
100 kW.

• . .  da so v  Sovjetski zvezi zgradili 
električno centralo, ki jo poganja sonč
na energija. Postavili so jo  v  dolini 
Ararat v  Armeniji in  uporablja za zbi
ranje sončne (energije 1300 vrtljiv ih  
ogledal. Ta ogledala dovajajo energijo 
v skupni kotel, postavljen na poseb
nem 40 metrov visokem stolpu.

• • . da so dali Američani v  prodajo 
nov avtomobil na električni pogon. Za 
Pogon tega avtomobila služi 304 kg tež
ka baterija, ki m u omogoča največjo 
hitrost 93 km na uro. Akcijski radij te 
ga vozila znaša 130 do 160 km.

• • • da so Američani izdelali traktor 
1 vgrajeno posebno plinsko baterijo. 
Baterija je  napolnjena s plinom pro
panom in jo sestavlja 1008 celic, daje 
Pa neposredno električno energijo 15 kW 
motorju na enosmerni tok, ki daje 
traktorju potisno moč 1500 kp.

inju

Razstava »Iskre« v Beogradu
"  V mesecu februarju  je  »Iskra« priredila v prostorih podjetja 

»Elektrotehna« v  Beogradu razstavo svojih izdelkov, zvečer 
pa je  predvajanje film ovprivabilo v  Kneza M ihajla ulico 

toliko gledalcev, da je  bila ovirana promenada 
Foto: Turistička štampa, Beograd



IZ ALBUMA 
F O T O 
AMATERJA

Tov. Jože K rižaj med delom v montaži

Jože Križaj, zaposlen v montaži 
telefonije, je že dolga leta navdu
šen fotoamater. — Temu lepemu 
»konjičku« je ostal zvest celo tudi 
potem, ko je zaradi dobljenje rane 
skoraj v celoti izgubil vid. Naj
boljši prijatelj mu je fotografski 
aparat »Altix V«, s katerim sta 
ustvarila že marsikak lep motiv. 
Čeprav vidi pravzaprav vse ne
jasno, neostro in megleno, moj
strsko naravna objektiv na pra
vilno razdaljo v iskalcu, seveda 
pri slikanju naravnih motivov, s 
pomočjo druge osebe, poišče zaže-

Družlna planik Foto: Jože Križaj



lerii izrez, če pa fotografira živ 
objekt mora ta prej malce pomi
gati. To Jože s svojim omejenim 
vidom še lahko registrira in ob
jekt tako pravilno ujame.

Našim bralcem smo iz njegove 
fotoamaterske zbirke to pot iz
brali dva prav lepa posnetka Kra
nja in odličen posnetek rastočega 
šopka planik. Jože Križaj nam je 
obljubil, da nam bo za ilustracijo 
našega glasila še kdaj prispeval 
kak posrečen motiv, saj je skoraj 
nenehno na lovu za lepimi po
snetki. -Jan-

K ran jsk i motiv 
Foto: Jože K rižaj

ROKOMETA ŠI  
IKŠ I S K R A  - 
ZMAGOVALCI  
T U R N I R J A

, Okrajni ro kom etn i od b o r v  K ra n ju  
je v  nedeljo  20. m arca  p r ired il roko
metni tu rn ir, k i s e  ga  je  udeležilo  „ 5 
naslednjih' ekip: M ladost I I  iz K ran ja , 
Storžič z G olnika ,».Partizan« > iz D u
p e lj 'te r  »Sava« in  ek ipa IK Š »Iskra«; 
iz Kranja. T a tu rn ir  naj bi b i l  h k ra ti 
najboljša p red p rip ra v a ;/n a  b ližn je  po
mladno p rv en stv o  G o ren jsk e  v  roko
metu.

Zaradi p rem a jh n eg a  š tev ila  .ek ip , so 
nioštva ig ra la  vsako  z v sak im  in  sicer 
dvakrat po 10 m in u t b re z  odm ora, s 
čim er pa. n a š i ig ra lc i n iso  b ili zado
voljni, saj. se  v  d e se tih  m in u ta h  ko
maj dobro ogreješ; Toda k lju b  tem u  
so se  znašli in  se  na . borbo  p rip rav ili 
s predhodnim  tek o m  okrog  stadiona.
 ̂ Najprej s ta  se pom erili ek ip i »S tor

žič« in  »Sava«, p ri čem er so zm agali

G olničahi z rezu lta to m  7 : 4 ,  v  d ru g i 
tekm i pa  j e  naša  ek ip a  o d p rav ila  M la
dost I I  z  8 :4 . V n asled n jem  srečan ju  
s »Partizanom « iz D upelj, je  n aša  ek i
pa  :p o g o stok ra t zam en ja la  ig ralce , da  
se  t i  n e  bi p rev eč  u tru d ili; N ekaj m oči 
je  bilo  po  zm agi nad  D upeljčan i tre b a  
p rih ran iti še  za najm očnejšega  n a 
sp ro tn ik a  — ek ip o  »Storžič« z Golnika. 
M oštvo »P artizan a«  sm o prem agali.; z 
rezu lta to m  13 :1.

NA BELIH 
SMUČINAH

E kipa IK Š  » Isk ra«  ^je .v tek m i s 
»Storžičem « . zaig rala  dobro , v en d ar 
končni re zu lta t je  b il neodločen  3 :3 , 
■kar n i zadostovalo  za n aslo v  zm agoval
ca. To je  ek ipa IK Š dobila  še le  po 
tem , k o  je  zarad i nereda, k i so ga  po
vzročili »nav ijači«  m ed  tekm o »Sava« : 
Mladost. II , »Sava« kot. d isk v a lific iran a  
izgubila  0 : 3  p. f. p ro ti ek ip i iz IKŠ 
»Iskra« .

N a tem  tu rn ir ju  s ta  dobro  opravila  
izp it za rokom etnega: - sodnika tu d i dva  
n aša  igralca, tako , da . im am o zdaj v  
IKŠ. že  p e t ro k o m etn ih  sodnikov.

L estv ica  tu rn ir ja :
IK Š » Isk ra« 4 3 1 0 29:8 7
»Storžič« 4 2 2 0 29:17 6
M ladost 11 > 4 •2 1 1 32:24 5
» P artizan« '  4 1 0 3 13:36 2
»Sava« 4 0 0 4 9:27 0

Tone Belšak

L etošn je  sm učarsko  prvenstvo , k i ga 
je  20. m arca  o rg an iz ira la  sind ikalna  
podružnica tovarne, j e  b ilo  n a  K rv av 
cu. T ekm ovan ja  s e  je  k lju b  slabem u 
v rem en u  .iid e lea lo  39 tekm ovalcev, m ed 
n jim i p a  žal sam o  ena tekm ovalka. 
T ekm ovalna proga  za veleslalom  je  
bila; do lga 1000 m , le  za  tekm ovalce  I. 
razred a  /je  b ila  d a ljša  — 1400 m . 'Tek
m ovali so tu d i tek ač i n a  4 k m  dolgi 
progi,-

Č eprav  sm o p ričakovali - izbo ljšan je  
vremena,- se  n a m  že lja  n i izpolnila. — 
Pobočja  K rvavca  j e  v  n e d e ljo  že  zgo
daj z ju tra j p re k rila  gosta m egla, , ki 
n am  je  z as tr la  s leh ern o  u p an je , da  
bomo u z rli sonce,' k i  v  teh  dneh že 
p rije tn o  g re je  in  isk ri sn ežne  k ris ta le .

P o ' p rihodu  tekm ovalcev  v  »Dom  na 
K rvavcu«  je  tak o j zavladalo  . tekm o
valno  razpoloženje. T isti, ki n iso  dom a 
nam azali sm uči, so to de la li po  p r i
hodu z vso vnem o in  skrbjo . Saj poleg



zn an ja  tu d i d o b ra  m aža n ek a j ve lja . 
V rstila  so  s e  štev iln a  v p ra šan ja  o  p rog i 
in  n jen i dolžini, ko liko  je  v ra t  itd . — 
V sakdo je  sk u ša l p o to laž iti la s tn o  sp o 
z n an je  o  sv o ji kond iciji, p red v sem  pa 
tis it, k i že  dolgo n iso  b ili n a  sm učeh .

Ob 9.30 je  b il s ta r t  za  tekače . Proga 
s ice r  n i  b ila  zah tevna , v e n d a r  so  tek 
m ovalci n a  n je j  lahko  p re izk u sili sv o je  
moči.

R ezu lta ti so nasled n ji:

T ekači
1. G rašič V inko
2. K ordeš G ašper
3. P ra p ro tn ik  F ran c
4. H u m an  A ndre j
5. T e ra n  A m brož

15. 14. 9
15. 37. 2
16. 19. 1
17. 53. 4 

d isk v a lif iran

O stali tekm ovalc i so  si m ed tem  ogle
d a li tekm ovalno  p rogo  za  veleslalom . 
Ob 10:41.1 p a  je  skozi cilj p rib rze l p rv i 
tekm ovalec. P rv i so  s ta r ta l i  sta re jš i, 
k i  so dosegli n a s le d n je  rezu lta te :

I. sk u p in a  (s ta re jš i tekači):
1. B lažič P a v le  47. 0
2. P re tn a r  F ran c  47. 9
3. B ajželj T one  49. 5
4. N apokoj B ogdan 54. 6
5. V ršeč ing . E rn es t 59. 3
6. Š tru k e lj M arjan  1. 01. 6
7. S ta re  B oris _ 1. 09. 13

Z a n jim i so  s e  z v rstili m la jši, m ed  
k a te rim i so n e k a te r i  nav d u šili g ledalce  
s svo jo  sp re tn o  in  sig u rn o  vožnjo. M ed 
m lad im i s e  je  posebno od likoval Šo
š ta rič  M iro iz  IKS.

R ezu lta ti so  b ili  n a sled n ji:
II . sk u p in a  (m lajši č lan i):

1. Š oštarič  M iro 37. 4
2. T e ra n  F ra n c  42. 6
3. H ro v a t M ilan  44. 1
4. R obas S ta n e  44. 9
5. T om ažič B ra n e  45. 6
6. K o b le r M ilan  47. 1
7. O reh ek  N an d e  49.2
8. P e h a rc  M a rjan  49. 3
9. V idic Š tefko  50. 3

10. B re za r F ra n c  50. 7
11. B reza r P e te r  51.2
12. A leš D anilo  52. 6
13. K oželj A ndre j 59. 4
14. S tan o v n ik  Ja n e z  1.15.2
15. G lobočnik  C iril 1.18. 0

D isk v alific iran i: Š ila r  F ran c  in  S ta re  
B oris, m la jši.

Ž al se  je  tek m o v an ja  u d e ležila  le 
ena tek m o v a lk a  F in žg ar A nica, k i je  
v, p rim e rjav i z m oško k o n k u ren co  do
seg la  zelo  d o b e r re z u lta t: 1 : 03. 7.

P o sebej p a  m oram o om eniti n a še  v r 
h u n sk e  tekm ovalce. N jihova  vožn ja  je  
b ila  za m noge p ra v o  doživetje .

Dosegli so  n a s led n je  rezu lta te :

Zvezni razred :
1. Je n k o  Ja n e z  52. 5
2. D orn ik  L u d v ik  55. 2
3. B lažič Jo že  1. 01. 0
4. R akovič L ju b o  1. 07. 1

P o  k o silu  je  d ob il b esedo  p red stav n ik  
sin d ik a ln e  p o d ru žn ice  tov. O blak  S to
ja n  in  razd e lil d a r ila  tekm ovalcem , k i



K slikam na strani 22:
Reterent za šport pri IO sindikata, 
tov. Stojan Oblak čestita zmagovalcu 
Janezu Jenku
Zmagovalec vozi tesno skozi vratca 
Pred startom  tekačev 

Foto: Edo Prim ožič

so zasedli n a jb o ljša  m esta . Iz  razgovo
ra, ki je  po teka l v  p lan in sk em  vzdušju , 
se je  izluščil tu d i p redlog, da  bo d ru 
go leto n aša  s in d ikalna  podružn ica  d a 
la iniciativo za  o rgan izac ijo  sm u čar
skega tek m o v an ja  s p o d je tji, k i  so p o  
stroki sorodria našem u. S tem  b i  tako  
tekm ovanje p ra v  gotovo p ridobilo  na  
svoji zan im ivosti in  razvnelo  tekm o- 
valno n av d ušen je . Toda počak a jm o  na 
prihodnjo zim a. Ce bo  dosti snega, 
volje in  razu m ev an ja , s e  bodo v e rje tn o  
naši sm učarji lahko  izkazali v  m orda  
v m orda h u jši konkurenci.

J. Vehovec '¡Toliko nas je  bilo na K rvavcu , Foto: Edo Prim ožič

Tako mi je naglo in brez oklevanja zabrusil v 
odgovor, ko sem ga pri komaj stopinji nad ničlo 
in v vetru tesno zavit v plašč pobaral, če ga nič ne 
zebe, ko kar brez srajce vihti kramp. Ne da bi za 
trenutek prenehal kopati jarek, mi je zaupal, da je 
vajen tudi sredi zime delati brez srajce ali kvečjemu 
v telovadni majici. Celo sneg, da je že kidal na 
kranjskem mostu brez srajce, Torej kaže, da je 
Darko Bulič, doma iz okolice Karlovca, zelo utrjen.

Prav prijetno me je ob kramljanju z njim pre
senetila njegova dobra volja. Videti je, da se jeziti 
ali čemerno držati niti ne zna, saj je vesel in raz
igran povsod, pri delu, na cesti, v tovarniški resta
vraciji. Nobeno delo zanj ni pretežko in kot pravi 
sam, najbolj uživa, ko krepko in z vso vnemo zasaja 
kramp v trdo zemljo.

Pri delu je pa tudi neverjetno hiter., Medtem 
ko sem mu zastavljal nekatera vprašanja, je izkopal 
kar lep del 7 metrov dolgega, nad pol metra širo
kega in 1 meter globokega jarka in, ko sva se pol
drugo uro pozneje srečala pri kosilu, mi je z živah
nim smehljajem na obrazu brž povedal, da je jarek 
izkopal do konca. Prav nič se mu ni poznalo, da 
ima za seboj 7 in pol ur trdega dela.

Z napornim delom v »Iskri«, pravi Darko, da je 
zadovoljen, saj dela zdaj v boljših delovnih pogojih 
in tudi bolje zasluži. Vendarle pa mi je odkril tudi 
svojo skrito željo: prav rad bi prišel za delavca'v 
galvaniki, kjer dela tudi njegov brat. »Čeprav je 
delo na svežem zraku prijetnejše in ga z veseljem 
opravljam, pa le mislim, da bi se tudi v galvaniki 
hitro znašel in tudi tam bi moje roke lahko kaj po
menile. Tako upam in morda se mi bo ta želja le 
kdaj izpolnila!«, je Darko Bulič zaključil najin 
pomenek. S svojim značilnim klobukom na glavi in 
prešerne volje je utonil v množico, ki je po kosilu 
zapuščala tovarniško restavracijo, -Jan-

»Kaj bi me %ehlo, 
saj to je delo športi«



D O M A Č I  IN T U J I  O B I S K I

Predstavnika kitajske gospodarske delegacije s predstavnikom a 
sam oupravljanja v »Iskri«

V NAŠI  
TOVARNI

Naša tovarna postaja vedno bolj po
pularna doma in v tujini, zato pač ni 
čudno, če si jo  kaj pogosto ogledajo 
razne tu je  in domače delegacije. Prav 
v zadnjem času sta nas obiskali dve 
tuji delegaciji in sicer gospodarska de
legacija Ljudske republike K itajske ter 
zastopniki poljske avtomobilske indu
strije, ki so prišli v  našo državo ugo
tavljati pogoje in  možnosti za koope
racijo in gospodarsko sodelovanje. Obe 
skupini tu jih  gostov sta se o »Iskri« in 
organizaciji n jene proizvodnje izrazili 
zelo pohvalno.

P rav tako pa  so nas v  tem obdobju 
obiskali tudi udeleženci kongresa in-

Pohvalili so organizacijo 
proizvodnje pri nas

Foto: Edo Prim ožič



ženirjev in tehnikov Jugoslavije, ki so 
si podrobno ogledali delo v raznih od
delkih tovarne, sledila pa jim  je  tudi 
skupina 21 gojencev električne stroke 
Mojstrske šole v  Tovarni koksa in  so
de Lukavac v Bosni. Ti so si še s po
sebnim zanim anjem  ogledali oddelek 
avtoelektrike in  proizvodnjo inštru 
mentov, saj so se pri dosedanjem štu
diju največ seznanjali z inštrum enti in 
merilnimi napravam i prav  iz naše to
varne. Proizvodni proces pri nas jih  je 
močno navdušil, ob vrnitvi v  domači 
kraj pa so nas tudi naprosili, naj bi jim  
pošiljali naše glasilo, da bi iz njega 
laže spremljali naš nadaljn ji razvoj in 
naše delovne uspehe.

-Jan -

Zgoraj: Tov. ing. Alojz Grčar 
vodi poljske goste skozi 
proizvodni oddelek

Levo: Predstavnike poljske 
avtomobilske industrije je 
najbolj zanim ala avtoelektrika

Foto: Edo Prim ožič

Poljski gostje v 
montaži telefonskih 

central


